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دیدار مدیران روزنامه دنیای هوادار با استاندار البرز

برای ملی شدن »دنیای هوادار« 
مصمم تر شدیم

مدیران  داد  دست  فرصتی 
دقایقی  هوادار  دنیای  روزنامه 
علی  محمد  دکتر  میهمان  را 
باشند.  البرز  استاندار  نجفی 
برای  بخش  نوید  دیدار  این 
هوادار  دنیای  روزنامه  خانواده 
که  شد  محقق  شرایطی  در 
استاندار البرز تا پاسی از شب 
در محل کار خود حضور داشته 
و پای درد و دل های مدیران 

این روزنامه نشست و در جریان اهداف آنها قرار گرفت.
این نشست وعده ای بود که استاندار البرز در بازدید از غرفه 
روزنامه »دنیای هوادار« در نمایشگاه مطبوعات داد، تا برای 

ملی شدن این روزنامه تلاش شود.
از مشکلات  این نشست موضوعات مختلفی مطرح شد،  در 
مطبوعات در استان البرز گرفته تا افزایش قیمت کاغذ که جان 

را به لب مطبوعاتی ها رسانده!.
اهالی  درد  به خوبی  نجفی  دکتر  که  بود  اینجا  جالب  نکته 
مطبوعات را واقف بود و گفت: »تلاش می کنم مشکلات اهالی 

رسانه را در البرز در حد توان برطرف سازم«.
اما مهمترین موضوع مطرح شده در این نشست همان وعده 
آقای استاندار بود، آنجا که گفت البرز به یک روزنامه ملی نیاز 

دارد و برای ملی شدن »دنیای هوادار« تلاش می کنیم.
دکتر نجفی از شنیدن خبر کسب رتبه غرفه فعال در نمایشگاه 
مطبوعات کشور توسط روزنامه دنیای هوادار از سوی مهرداد 
تیموری مدیر این روزنامه ابراز خرسندی کرد و گفت: کسب 
این  پر تلاش  و  ای  تیم حرفه  توانمندی  از  نشان  رتبه  این 

روزنامه در عرصه مطبوعات است که جای تبریک دارد.
این نگاه دکتر نجفی دلگرمی بسیاری را برای ما خانواده روزنامه 
دنیای هوادار به دنبال داشت، چراکه حضور چنین استانداری در البرز 

که چنین به نقش رسانه ها اهمیت می دهد، جای امیدواری دارد.
باید بگوییم، این دیدار ما را بیش از پیش برای تلاش در این 
راه مصمم تر کرد. خود را این روزها آماده تر از گذشته برای 
کمک به توسعه استان البرز می بینیم. امیدواریم شرایطی در 
عرصه رسانه ای در البرز صورت گیرد که حال همه ما خوب 

خوب باشد.

آقای رییس متشکرم

مهرداد  تیموری

هر بار وقتی برای انجام کار بانکی به شعبه بانک صادرات رجایی 
شهر کرج مراجعه می کنم، برخورد و رفتار کارکنان و بخصوص 
رییس این بانک با مشتریان به قدری مهربان و دوستانه است که 
ناخوداگاه حس خوش رضایت در وجود من شکل می گیرد و در 

دلم این آقای رییس و همکارانش را تحسین می کنم.
با این حال، از آنجا که حرفه ام اقتضا می کند تصمیم گرفتم، 
این حس خوب و شیرین را با دیگران هم در میان گذارم، مگر 
نه اینکه اگر مسوول یا متصدی وظیفه خود را خوب انجام ندهد 
مورد نکوهش و اعتراض قرار می گیرد، پس انصاف ایجاب می کند 
آنانی که وظایف خود را به نحو احسن انجام می دهند مورد تقدیر 

و قدردانی قرار گیرند.
واقعیت این است که ابتدا تصور می کردم، جناب آقای روحی 
رییس بانک صادرات شعبه رجایی شهر فقط با من و چند مشتری 
دارای حساب در این بانک تا این اندازه محترمانه برخورد می کند، 
اما چند بار وقتی منتظر نوبت بودم، به دفعات مشاهده کردم که 
برخورد این آقای رییس با همه بخصوص افراد میانسال و کهنسال 
و بازنشسته اینگونه است و موجب شده عموم مشتریان نیز با 

رضایت کامل این شعبه را ترک کنند.
تواند حقوق  برای نمونه، پیرمرد وقتی متوجه شد هنوز نمی 
بازنشستگی خود را دریافت کند، بدون اینکه بداند واریز حقوق 
بازنشستگی او ارتباطی به بانک ندارد با صدای بلند شروع به 
اعتراض کرد، اینجا بود که آقای روحی رییس بانک به طرف 

پیرمرد رفت و او را به طرف میز خود دعوت کرد.
او بعد از قرار دادن یک فنجان چای روی میز برای پیرمرد، با 
ملایمت و مهربانی برای او توضیح داد که حقوق بازنشستگان در 
اختیار بانک نیست، با این حال، آقای رییس به این مقدار هم 
بسنده نکرد و از پیرمرد خواهش کرد تا شماره تلفنی در اختیارش 
بگذارد تا وقتی حقوق بازنشستگی اش واریز شد، شخصا به او زنگ 
بزند، لذا از چهره پیرمرد معلوم بود که چقدر از این نوع برخورد 

رییس بانک راضی شده است.
از رفتارهای محترمانه آقای رییس بانک با تک تک مشتریان که 
بگذریم، روزی که او در شعبه حضور نداشت، وقتی جویای علت 
ان شدم، گفته شد آقای روحی برای گرفتن یک امضا از صاحب 

حساب که بیمار است، شخصا به بیمارستان رفته است.
حایز اهمیت اینکه این روحیه و رفتار رییس بانک، بقیه کارکنان را 
نیز تحت تاثیر قرار داده و همه آنان در تلاش برای جلب رضایت 
هرچه بیشتر مشتریان هستند، از این رو به عنوان یک فعال رسانه 
ای اطلاع موثق کسب کرده ام که برغم کاهش سود بانکی، شمار 
سپرده گذاران بانک صادرات شعبه رجایی شهر دستکم 10 درصد 

افزایش یافته است.
یادمان باشد که بانکهای صادرات و از جمله شعبه رجایی شهر در 
زمره بانکهای دولتی هستند و با بانکهای بخش خصوصی که به 
انحا مختلف درصدد جلب مشتری هستند، فرق دارد و این ارزش 

کار آقای رییس را دوچندان کرده است.
البته شایسته است که دیگر مسوولان و مدیران سازمانها و نهادها 
بطور عام و روسای بانکها بطور خاص بدانند، هرچند وظیفه همه 
آنها تکریم ارباب رجوع و جلب رضایت مشتری است، اما اطمینان 
ای  ویژه  اهمیت  از  با مردم  انها  برخورد  نوع  باشند که  داشته 
برخوردار است و نه رفتار تند و ناپسند و نه رفتار خوب و دلپسند 

آنها از چشم تیزبین مردم دور نمی ماند.
به هرحال، اگر آقای روحی رییس شعبه بانک صادرات رجایی 
شهر، رفتار محترمانه و انجام کار مشتریان به نحو احسن را 
بلکه آن را وجدان کاری هر مسوول و  نه فقط وظیفه خود، 
کارمندی می داند، بنابراین برای من هم این وظیفه ای حرفه 
ای و به نوعی وجدان کاری است که از او و دیگرانی که خود 
را در قبال مردم مسوول و خدمتگزار می دانند، بگویم، بنویسم 

و منتشر کنم.
سخن آخر هم به مسوولان بالادستی مربوط می شود چراکه آنها 
نیز باید با تجلیل و قدردانی از آقای روحی و دیگر مدیران شبیه 
او، این سنت و فرهنگ حسنه تکریم ارباب رجوع را بیش از پیش 
در جامعه نهادینه کنند، چنانکه طبق آموزه های دینی و اسلامی، 

رضایت خالق به جز رضایت خلق نیست.

خبر

سونیا سهیلی - شهر کرج با جمعیتی بالغ بر 
یک میلیون و هشتصد هزار نفر و رشد جمعیت 
متوسط سالانه ۳ درصد در سال های اخیر، 
یکی از کلانشهرهای مجاور تهران محسوب می 
شود که بیشترین تعامل را از نظر حمل و نقل 

با پایتخت دارد.
جمعیت و فاصله کلانشهرهای تهران و کرج، 
نشان از پتانسیل بسیار بالا در تولید و جذب 
پر  شهر  دو  این  بین  روزانه  سواره  سفرهای 
جمعیت است و این موضوع که آزاد راه تهران - 
کرج از میان تمام دروازه های ورودی - خروجی 
شهر تهران، دارای بیشترین حجم وسایل نقلیه 

سوار است، گواهی بر این مدعاست.
مطالعات نشان می دهد که ۲۳ درصد از حجم 
ورودی-  گانه   1۴ های  دروازه  ترافیک  کل 
خروجی کلانشهر تهران در ساعت اوج صبح 
و  داشته  اختصاص  - کرج  تهران  راه  آزاد  به 
همچنین بر اساس گزارش های منتشر شده 
از سوی سازمان راهداری و حمل و نقل جاده 
ای، استان البرز در میان ۳1 استان کشور، تنها 
استانی است که سهم سفرهای برون استانی آن 
100 درصد بوده و این موضوع نشان از نقش 
عبوری این استان و اهمیت تقویت راه های 

مواصلاتی آن دارد.
همچنین استان البرز در آمار متوسط »نفر- 
البرز،  استان  در  شده  جا  به  جا  کیلومتر« 
دومین رتبه را در میان استان های کشور به 
خود اختصاص داده که این میزان بیش از دو 
برابر میزان متوسط این شاخص در سایر استان 
های کل کشور است. همچنین بیشترین میزان 
مسافر در انواع وسیله نقلیه عمومی مسافری نیز 
به استان البرز اختصاص داشته که تقریباً دو 

برابر میزان متوسط در کل کشور است.
بر اساس موارد گفته شده و با توجه به منافع 
کنترل و کاهش ترافیک شهروندان تهران و 
کرج، مدیریت شهری کرج بر آن شد تا نسبت 
به اجرای پروژه بزرگراه شمالی کرج، اقدام کند.
مناطق  از  کیلومتر   1۹ طول  به  پروژه  این 
شمالی کلانشهر کرج عبور می کند و شامل 
11 تقاطع غیرهمسطح و ۲۲ عرشه پل است 
و نقطه عطفی برای محور شرق به غرب کشور 
می باشد، به نحوی که با اجرای آن ۵0 درصد 
می  کاسته  کرج   - تهران  اتوبان  ترافیک  از 
شود. کاهش ترافیک و آلودگی هوا مهمترین 
و اساسی ترین دستاورد بهره برداری از بزرگراه 

شمالی می باشد.

پروژه کنارگاه شمالی 28 درصد پیشرفت 
فیزیکی داشته است

استاندار البرز با بیان 
کمربندی  اینکه 
از  کرج  شمالی 
 ۲8 پیشرفت 
برخوردار  درصدی 
داشت:  اظهار  بود، 
را  تمهیداتی  باید 

به اجرا درآوریم تا معضلات پیش روی روند 
تکمیلی پروژه کنارگذر شمالی، برطرف شود؛ 
این پروژه می تواند کلان شهر کرج و استان البرز 

را از بن بست ترافیکی نجات دهد.
محمدعلی نجفی افزود: اعضای شورای شهر با 
توجه به دانایی و آگاهی علمی که در این زمینه 
 دارند همچنین تجربه بالای خود به این پروژه 

کمک شایانی خواهند داشت.

وی با تأکید بر لزوم همراهی شورای شهر کرج 
در روند اجرایی پروژه یاد شده، ادامه داد: تمامی 
مسئولان استانی به تکمیل پروژه های شهری 
کمک خواهند کرد، این روند می تواند به زودی 

توسعه و رونق کرج را به همراه داشته باشد.
استان  سطح  در  شد:  یادآور  نجفی  دکتر 
ترافیک هستیم، ساکنان  بالای  شاهد حجم 
این استان آلودگی هوا و بسیار  و شهروندان 
بالای  تردد  دلیل  به  را  مشکلات  از  دیگری 
که  صورتی  در  می کنند  تحمل  خودروها 
شهروندان البرزی لایق بهترین شرایط زندگی 
هستند، بنابراین نباید اجازه دهیم البرز نشینان 

تاوان تردد بالا در سطح استان را بدهند.
وی با تأکید بر حفظ شأن مردم افزود: به نظر 
می رسد با تعبیه و پیش بینی توقفگاهی مناسب 
مسافران، شرایط مناسبی برای مسافران عبوری 

در کنارگذر شمالی کرج فراهم شود.

تکمیل پروژه کنارگذر شمالی کرج نیاز به 
توجه ملی دارد

شهردار کرج با اشاره 
تکمیل  اینکه  به 
کنارگذر  سریع 
به  نیاز  کرج  شمالی 
توجه ملی دارد تا از 
مشکل  طریق  این 
کلانشهر  ترافیک 

امید  شد:  یادآور  شود  رفع  حدودی  تا  کرج 
است بسیاری از کمبودهای فضای شهری به 
لحاظ فرهنگی، گردشگری و غیره از این طریق 

جبران شود.
علی اصغر نصیری افزود: تکمیل این پروژه ملی 

نقش بسزایی در برون رفت از ترافیک خواهد 
داشت و از این طریق کرج از بن بست ترافیکی 

خارج می شود.
وی ادامه داد: با این طرح ارزش افزوده ای برای 
اراضی اطراف ایجاد خواهد شد که برای بهترین 
بهره برداری از این امکان پروژه هایی تعریف 
شده که مردم و سرمایه گذاران بخش خصوصی 

بهره مند شوند.
شهردار کرج گفت: در خصوص تملک اراضی 
و  ها  دستگاه  سوی  از  بسیاری  همراهی 
دادگستری بوده که این مساعدت قابل تقدیر 

است.

تا  کرج  شمالی  کمربند  از  برداری  بهره 
پایان سال 97

معاون هماهنگی امور 
استانداری  عمرانی 
این  در  نیز  البرز 
به  اشاره  با  خصوص 
اینکه در شورای عالی 
معماری و شهرسازی 
برای  خاصی  طرح 

پیشگیری از ساخت و سازهای غیرمجاز در نظر 
گرفته شده گفت: این پروژه طبق زمانبندی 
بهره  شاهد  سال ۹7  پایان  تا  گرفته  صورت 
برداری از پروژه خواهیم بود که بخش بزرگی از 

ترافیک کلاک را پیشگیری خواهد کرد.
خسرو ارتقائی افزود: کنارگذر شمالی کرج در 
امتداد بزرگراه همت که قرار است اواخر امسال به 
بهره برداری برسد، این بزرگراه را به آزادراه کرج 
- قزوین متصل می کند و باعث سبک شدن 

ترافیک هر روزه ورودی های کرج می شود.

یادداشتکلام اول

مشکل  از  ای  مصاحبه  طی  اخیرا    
تصفیه خانه دو شهرک های صنعتی استان 
البرز خبر داده بودید، در این مورد توضیح 

دهید:
تصفیه  سیستم  که  داریم  صنعتی  شهرک  دو 
دارند، ولی به حد استاندارد نرسیده است. یکی 
شهرک  دیگری  و  اشتهارد  صنعتی  شهرک 
صنعتی نظرآباد که این آلودگی از حد استاندارد 
محیط زیست خارج است. به مسئولان مربوطه 
هر دو نیز اخطار داده شده و در حال پیگیری 
هستند، گرچه هنوز مورد رضایت ما نیست. ما 
مخالف توسعه صنعت نیستیم ولی صنعت باید با 
مطالعات زیست محیطی و به سمت یک توسعه 

پایدار باشد.
آلودگی آب رودخانه کرج به نفت هم در حد حاد 
نبود. طبق گزارشات واصله یکی از شرکت ها از مواد 
روان کننده بتون استفاده کرده بود که در اثر بارندگی 
وارد رودخانه شد. موضوع خیلی حاد نبود و سریعا 

پیشگیری شد. 

  با توجه به اینکه وارونگی هوا در سه ماه 
زمستان بیشتر خود را نشان می دهد در این 

مورد چه راهکاری دارید؟ 
دستگاه  از  کدام  هر  وزیران  هیئت  مصوبه  طبق 
دارند.  وظایفی  هوا  آلودگی  کاهش  به  نسبت  ها 
مثلا تعویض کاتالیست تاکسی ها، نصب فیلتر در 
کارخانجات،  نوسازی  شهری،  درون  اتوبوس های 
استفاده از دستگاه های نوین در واحدهای صنعتی و 
غیره از وظایفی است که حدود 1۵ دستگاه در این 

زمینه مسئولیت دارند.
این  از  خارج  هم  موضوعات  سری  یک  اما 
مؤثری  اقدام  که  است  برون مرزی  و  چارچوب 
پدیده  یک  هوا  وارونگی  داد.  انجام  نمی توان 
طبیعی است ولی ما باید کاری کنیم که تشدید 
نشود. وقتی این موارد را رعایت کنیم با مشکلات 

کمتری روبرو خواهیم بود. 

انجام  زمانی  چه  دقیقا  اقدامات  این    
خواهد شد؟

یک  ما  که  آنجایی  از  هستیم.  پیگیری  حال  در 
دستگاه نظارتی هستیم، مرتب در کارگروه کاهش 
موضوعات  این  غیره  و  هوا، شورای شهر  آلودگی 
مطرح می شود. البته بیشتر این امور به مدیریت 
شهری برمی گردد. شورای شهر در این زمینه بهتر 
می تواند کمک کند به ویژه در بحث تصویب بودجه 
و اعتبارات لازم. لذا نقش شورای شهر در این زمینه 

بسیار مهم است. 

 بزرگترین دغدغه و مطالبه مردم در زمینه 
آلودگی هوا چیست؟   

شاخص آلودگی هوا در البرز نشانگر آلودگی هوا 
ناشی از منابع متحرک است. یعنی ابتدا خوردوها 
و در کنار آن منابع ثابت اعم از کارخانه ها و منازل 
بیشترین سهم را در ایجاد این آلودگی دارند. ما 
در این مورد قوانین و ضوابط محکمی داریم ولی 
متاسفانه اجرایی نمی شود. منابع ساکن حدود ۳8 
در صد آلودگی محیط زیست را به خود اختصاص 

داده اند. 

  چه انتظاری از مردم  و مسئولین در مورد 
همکاری بهتر در این زمینه دارید؟ 

ابتدا باید بسترسازی لازم صورت گیرد. وقتی ناوگان 
حمل و نقل به تعداد کافی و در زمان مناسب باشد 
استفاده  کمتر  شخصی  خوردوی  از  مردم  قطعا 
می کنند. پس قدم اول را دولت باید بردارد و در قدم 

بعدی مردم هم با ما مشارکت کنند. 

  نقش مدیریت شهری در کاهش آلودگی 
هوا چه میزان است؟

فارغ از برنامه هایی که در طرح کارشناسی آلودگی 
که  هست  موارد  از  خیلی  شده  پیش بینی  هوا 
از  ناشی  آلودگی  باشد.  داشته  بیشتری  آلودگی 
آتش سوزی سیرک هزار برابر یک مرکز صنعتی 
نمی شود. آتش سوزی  به چشم دیده  ولی  است 
مرکز ضایعات، سوزاندن زباله در برخی مناطق 
شهر یا حتی سوزاندن برگ درخت در فصل پاییز 
این ها جزو وظایف  را تشدید می کند.  آلودگی 
مدیریت شهری است که باید طبق ماده ۵۵ قانون 
شهرداری به این مسئله ورود کنند و کارگاه هایی 
را که نا ایمن هستند یا احتمال آتش سوزی در 
آن ها بیشتر است را پیگیری کنند یا موارد قابل 
اشتغال و خطرساز را به خارج از محدوده شهر 

منتقل کنند. 
چنین موضوعاتی باید به کمک رسانه اطلاع رسانی 
شود، جلب مشارکت مردمی و دقت عمل مسئولین 
در انجام وظایفی که مکلف شده اند که در برش استانی 

عمل کنند.

مدیرکل محیط زیست استان البرز در 
گفت و گو با »دنیای هوادار« مطرح کرد

منابع متحرک، عامل 
اصلی آلودگی هوای کرج

امنیتی  و  سیاسی  معاون  حقیقی«  »فتح الله 
طی  آینده  روزهای  طی  مرکزی،  استاندار 

مراسمی معرفی می شود.
عبدالرضا رحمانی فضلی وزیر کشور، با صدور 
حکمی »فتح الله حقیقی« را به سمت »معاون 

سیاسی، امنیتی و اجتماعی« استاندار مرکزی 
منصوب کرد و طی روزهای آینده مراسم معارفه 
وی انجام می شود. حقیقی اصالتاً اهل ساوه است 
از  احمدی نژاد  جمهوری  ریاست  زمان  در  که 
سمت خود برکنار شد و به  عنوان معاون سیاسی، 

امنیتی استاندار بوشهر و البرز به انجام خدمت 
پرداخته است. وی در دولت اصلاحات فرماندار 
قم و معاون سیاسی استانداری این استان بود 
و  صنایع  فوق لیسانس  و  ریاضی  لیسانس  و 

مدیریت سیستم و بهره وری دارد.

وداع حقیقی با البرز

»دنیای هوادار« از راه حل مشکل ترافیک ورودی کرج گزارش می دهد

گره گشای شمالی

اولین نمایشگاه دستاوردهای مرکز رشد در 
مرکز آموزش علمی کاربردی قند کرج برگزار 

شد.
تا  هیجدهم  تاریخ  از  که  نمایشگاه  این  در 
این مرکز دایر است، ۲۴  بیستم آذرماه در 
تا  گرفت  قرار  دانشجویان  اختیار  در  غرفه 
به  را  خود  پژوهشی  دستاوردهای  آخرین 

نمایش بگذارند. 
دکتر سید صاحب سادات حسینی رئیس 
بیان  با  علمی-کاربردی  جامع  دانشگاه 
کرج  قند  علمی-کاربردی  دانشگاه  اینکه 
از  بیش  توانسته  تلاش  سال  یک  طی 
۲00 طرح تحقیقاتی و پژوهشی را تهیه 
و تدوین کند، اظهار کرد: از این تعداد ۵0 
طرح تجاری سازی شده و قابلیت عرضه و 

فروش را دارد.
وی با اشاره به اینکه 1۵ طرح با قابلیت ثبت 
این   در  نیز  مختلف  زمینه های  در  اختراع 
و  اشتغال  داد:  ادامه  دارد،  وجود  نمایشگاه 
کارآفرینی دو مقوله مهمی است که توسط 
مرکز رشد قند کرج مد نظر قرار داده شده 

است.
و  طرح  تجاری سازی  حسینی  سادات 
تحقیقات دانشجویی را از دیگر اقدامات انجام 
گرفته عنوان کرد و گفت: کلیه خدمات از 
تولید نمونه تا تجاری سازی کالا؛ از تبدیل ایده 
به محصول و تبدیل آن به کالای تجاری و در 
نهایت ایجاد زمیه صادرات برای دانشجویان 

در نظر گرفته شده است.
دکتر حسن کریمی رئیس مرکز قند کرج  
نیز در آغاز به کار این نمایشگاه، اظهار داشت: 
دانشگاه ها  جامعه،  هر  محرکه  موتور  یقینا 
می باشند. ما معتقدیم با تکیه بر دانشگاه های 
نسل سوم و چهارم می توان به توسعه در ابعاد 
گوناگون دست یافت. وی دستیابی به چنین 
توسعه ای را توجه به کار و کارآفرینی عنوان 

کرد و افزود: دانشگاه ها با برنامه ریزی صحیح 
می توانند نقش مهمی در تربیت کارآفرینان 

ایفا کنند.
نمایشگاهی  چنین  برگزاری  اهداف  وی 
ارائه  برای  محیطی  نمودن  فراهم  را 
دانشجویان،  مهارتی  و  علمی  پروژه های 
ایجاد فرصت برای آشنایی آنان با محیط 
توانمندی های  معرفی  کار،  و  کسب 
قالب  در  علمی-کاربردی  دانشجویان 
یک نمایشگاه اختصاصی، برقراری ارتباط 
اهداف  هم افزایی  دانشگاه،  با  صنوف 
مشترک فی مابین و استفاده از فرصت ها 
به منظور تولید کالاها و خدمات مورد نیاز 

و قابل ارائه به جامعه، عنوان کرد. 
دستاوردهای  و  پروژه ها  کریمی  حسن 
دانشجویی و اساتید را در این نمایشگاه در 
رشته های برق، مکانیک، الکترونیک،کامپیوتر، 
و  مدیریت  کشاورزی،  غذایی،   صنایع  هنر، 

خدمات عنوان کرد. 
رونمایی از اولین کانکس هوشمند و دوستدار 
محیط زیست استان البرز از دیگر پروژه هایی 
بار  اولین  برای  نمایشگاه  این  در  که  بود 
رونمایی شد. از ویژگی های منحصر به فرد 
این کانکس می توان به تولید و ذخیره برق 
باد،  انرژی  و  خورشیدی  سلول های  توسط 
استفاده از انرژی خورشیدی برای گرم کردن 
آب مورد نیاز، تبدیل فاضلاب و زباله های تر 
به گاز شهری و کودی با ارزش افزوده چندین 
برابر کودهایی که به صورت مستقیم مصرف 

می شوند، اشاره کرد. 
در این نمایشگاه همچنین اولین نشست و 
میزگرد صنوف صنایع غذایی )قند، شیرینی، 
اساتید  با  البرز  استان  بستنی(  و  شکلات 
و  همکاری  راهکارهای  موضوع  با  دانشگاه 
جهت گیری  با  دانشگاه  و  صنعت  ارتباط 

اشتغال و کارآفرینی برگزار شد.

در اولین نمایشگاه دستاوردهای مرکز رشد قند کرج صورت گرفت

رونمایی از اولین کانکس هوشمند و 
دوستدار محیط  زیست استان البرز

پیگیری  که  خویش  ذاتی  رسالت  بر  بنا  هوادار«  »دنیای  روزنامه 
موضوعات و چالش های مختلف استان است این هفته با مدیرکل 
محیط زیست استان، »فردین حکیمی«، گفت و گویی داشت که در 

زیر می خوانید:

پایگاه خبری تحلیلی

Rastakhiznews @رستاخیز خبر

www.rastakhiznews.ir

برخورد قاطع پلیس البرز با باغ تالارهاي 
متخلف و فاقد مجوز

فرمانده انتظامي استان گفت: با باغ تالارهاي متخلف و فاقد مجوز برخورد 
قاطع و قانوني مي شود.

سردار »عباسعلی محمدیان« از اجرای طرح نظارت بر باغ تالارهای 
استان با استفاده از ۲0 تیم عملیاتی ویژه خبر داد و گفت: در اجرای 
این طرح تعداد 11۲ باغ تالار مورد بازدید قرار گرفته و تذکرات و 
آموزش های لازم در خصوص نحوه فعالیت این اماکن به متصدیان و 

مدیران آنها داده شد.
وي افزود: در این بازدیدها برای ده باغ تالار که فاقد استانداردهای لازم 
بودند اخطاریه پلمپ صادر شد و با دستور دادستان کرج دو باغ تالار 
متخلف که شئونات دینی و اخلاقی را رعایت نکرده بودند نیز به مدت 

سه ماه پلمپ شدند.
این مقام انتظامی ابراز کرد: بازدید از اصناف، باغ تالارها و سایر اماکن 
عمومی از جمله وظایف پلیس است که در همین راستا مأموران پلیس 
اماکن استان به صورت محسوس و نامحسوس و مستمر این بازدیدها را 
انجام می دهند تا فضای امن و آرامی برای کسب و کار البرز نشینان فراهم 

شده و حقوق شهروندان نیز به درستی رعایت شود.
سردار محمدیان بیان کرد: برخي از باغ تالارداران با اخذ مبالغ سنگین 
از میزبان اقدام به برگزاري مراسم خارج از شئونات اسلامی و ارائه برخي 
خدمات غیرمتعارف مي کنند که موجبات نارضایتي اهالي منطقه و حتي 

خود شرکت کنندگان را فراهم مي کند.
فرمانده انتظامي استان البرز در پایان بر لزوم کسب مجوز از مراجعي 
نظیر شهرداري، جهاد کشاورزي، پلیس اماکن و ... تاکید کرد و گفت 
: در صورت عدم احراز این صلاحیت ها، باغ تالارهاي فاقد مجوز پلمب 
و در صورت ادامه فعالیت با مالکان آنها برخورد قانوني و جدي صورت 

خواهد گرفت.



»دنیای هوادار« به یاد روح قلم
 زنده یاد ناصر احمدپور 

منتشر می شود. 8 صفحه تمام رنگی شماره 15 - یکشنبه 19 آذر 1396 

روزنامه ورزشی - اقتصادی

لیگ  های  رقابت  هفدهم  هفته  از 
دسته اول فوتبال کشور فردا دو تیم 
به  اراک  آلومینیوم  و  البرز  اکسین 

مصاف هم می روند.
رقابت  هفدهم  هفته  چهارچوب  در 
فوتبال کشور  اول  دسته  لیگ  های 
فردا و از ساعت 1۴ دو تیم اکسین 
البرز و آلومینیوم اراک در استادیوم 

انقلاب کرج به مصاف هم می روند.

حال مروری خواهیم داشت به آمار و 
عملکرد دو تیم پیش از این دیدار:

نگاهی به دیدارهای هفته گذشته دو 
تیم:

تیم فوتبال اکسین در هفته شانزدهم 
مسابقات با یک گل مغلوب تیم خونه 
به خونه شد، شکستی که علی لطیفی 

به  نزدیک شدن  از  را  شاگردانش  و 
سایر مدعیان دور کرد، تیم آلومینیوم 
تیم  مغلوب  گل  دو  با  خانه  در  نیز 
مدعی مس کرمان شد، این شکست 
نیز موجب شد اراکی ها از پیروزی و 

صعود به رده یازدهم محروم بمانند.
بررسی وضعیت کنونی دو تیم:

اکسینی ها که علی رغم شروع دیر 
هنگام در این فصل بازی های خوبی 
را به نمایش گذاشته اند و توانسته اند 
در جمع مدعیان صعود قرار گیرند با 
تیم دوم جدول تنها پنج امتیاز فاصله 
دارند، فاصله ای که غیر قابل جبران 
به نظر نمی رسد. آنها اگر بتوانند نقاط 
ضعف خود را در جریان تعطیلات نیم 
فصل به خوبی پوشش دهند قطعا می 
توانند در نیم فصل دوم عملکردی به 

همان  و  باشند  داشته  بهتر  مراتب 
گونه که سرمربی این تیم بارها گفته 
است جزو تیم های صعود کننده به 
لیگ برتر باشند. آلومینیومی ها نیز 
آغاز  از  با همه مشکلاتی که پیش 
فصل و در طول مسابقات با آن مواجه 
بودند تا به این جای کار عملکرد بدی 
نداشته اند، آنها که رفته رفته خود را 
از منطقه خطر و سقوط دور کرده اند 
در اندیشه رسیدن به رده های بالاتر 
در جدول رده بندی هستند، هدفی 
که باید دید در نیم فصل دوم تحقق 

می یابد یا خیر؟
 

مروری بر آمار و ارقام به جای مانده از 
عملکرد دو تیم:

شانزده  از  البرزی  پوشان  طلایی 

دیدار گذشته هفت پیروزی، چهار 
بدست  را  شکست  پنج  و  تساوی 
تفاضل  و  امتیاز  با ۲۵  و  اند  آورده 
گل بهتر نسبت به تیم فجر سپاسی 
در مکان ششم جدول جای دارند، 
آبی پوشان اراکی نیز چهار پیروزی، 
شش تساوی و شش شکست را در 
کارنامه خود به ثبت رسانده اند و با 
18 امتیاز در رده چهاردهم جدول 

حضور دارند.
تیم اکسین البرز تا بدین جای کار در 
مصاف با حریفان شانزده گل به ثمر 
رسانده و سیزده گل نیز دریافت کرده 
است، تیم آلومینیوم اراک نیز در تقابل 
با رقبا سیزده بار موفق به گلزنی شده 
است در حالی که هجده بار نیز دروازه 

خود را باز شده دیده است.

  سرخ های ایران میزبان برزیلی ها  

جدال دارا و ندارها 

یا حالا یا هیچ وقت!

اکسین - آلومینیوم
جدال برای سه امتیاز

شطرنج شرلوک هولمز و جیم موريارتی در »اولدترافورد« به صرف قهرمانی!

اکسین در اندیشه تداوم نتیجه گیری 
در دیدارهای خانگی

اکسین - آلومینیوم
جدال برای سه امتیاز

گذری بر روند چشمگیر رو به 
رشد »علیرضا جهانبخش«

به سوی
 ستاره
 شدن!

پنج ديدار 
جذاب دو 
دهه اخیر

20:00
امشب
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ورزش
5 گل مهم و تماشایي سال هاي اخیر دربي منچستر را تماشا کنید!

پرونده »دنیای هوادار« در آستانه دربی منچستر

یا حالا یا هیچ وقت!
شطرنج شرلوک هولمز و جيم موريارتی در »اولدترافورد« به صرف قهرمانی!

سوت آغاز حساس ترین جدال لیگ جزیره امشب و در 
شانزدهمین هفته ی مسابقات میان دو »رقیب سنتی« 
توسط مایکل اولیور در یک عصر برفی به صدا در خواهد 
آمد. 1۳۹ سال از تاسیس منچستریونایتد با نام اولیه 
ی»نیوتون هیث« و 1۳7 سال از آغاز 
با  استریت«  به کار »سنت مارک 
نام بعدی منچسترسیتی می 
گذرد. شکی نیست که جزیره 
بودن،  تر  رقابتی  علت  به 
ریشه دار بودن تمامی تیم ها 
و آدرنالین زیاد همه ی رقابت 
ها به عنوان لیگی منحصر به 
شناخته  دنیا  فوتبال  در  فرد 
شود.  می 

نبردی که شاید بیراه نباشد اگر باخت آن را مصادف با 
جهنمی برای هواداران هریک از دو تیم در شهر قلمداد 
کنیم. دیداری از جنس دوئل های تک به تک در غرب 
وحشی. شاید»بازی تاج و تخت«. نبردی که احتمالا 
داشت.  خواهد  لیگ  قهرمان  روند  در  بسزایی  تاثیر 
از  مختصری  بررسی  به  هوادار«  »دنیای  ی  روزنامه 
شرایط دو تیم در فصل جاری و یادی از ۵ بازی خاطره 
انگیز این دو تیم خواهد کرد. صد و هفتاد و پنجمین 

دربی منچستر امشب برگزار خواهد شد...
به نظر می رسد که پپ به وعده اش در کنفرانس خبری 
بازی پایانی لیگ قبلی عمل کرده است! جایی او که در 
مقابل تعداد زیادی خبرنگار با شجاعت تمام گفت:»من 
به زمان نیاز دارم. فصل بعد قطعا از این فصل بهتر 
خواهیم بود و فصل بعدتر نیز به همین ترتیب.« در 
مقابل همتای دیگر او، خوزه مورینیو در کنفرانس پیش 
فصل امسال در مورد حضور مجدد زلاتان که اکنون در 
شرایط کاملا آماده به سر می برد و می تواند در دربی 
منچستر به میدان برود گفت:»از نظر من زلاتان می 
تواند دستاوردهای بیشتری در بالاترین سطح فوتبال 
از خود به دست آورد. پس ما در مورد امکان و احتمال 
استفاده از زلاتان در نیم فصل دوم با وی در ارتباط 
هستیم.«با توجه به زخم دیرینی که میان زلاتان و پپ 
هم وجود دارد می توان از الان انگیزه ی بالای این غول 
سوئدی برای درخشش در دربی منچستر را حدس زد!
این دیدار علاوه بر جذابیت آن به علت نبرد دو تیم 
همشهری برای قهرمانی از حیث دیگری قابل ملاحظه 

است! تقابل دو دست قدیمی و رقیب و شاید »دشمن« 
از جنس  دیداری  »خوزه«.  و  »پپ«  رقابت  امروزی. 
هوش، تفکر مثل نبرد شرلوک هولمز و پروفسور جیم 
موریارتی! شاگردان مورینیو که فصل را طوفانی آغاز 
کرده و یکی یکی پس از سلاخی تیم های لیگ برتری 
ناگهان در برهه ای افت کیفیت تیمی، تعدد مصدومیت 
تا  کشید  را  خاص  آقای  ترمز  و...  کلیدی  بازیکنان 

گواردیولا و شاگردانش تا پایان هفته ی پانزدهم یکه 
چهارده  با  و  باشند  کار  اینجای  به  تا  فصل  این  تاز 
پیروزی و تنها یک مساوی به دنبال خلق رکوردهای 
جدید و دست نیافتنی باشند. اینکه منچستریونایتد با 
خوزه مورینیو با فاصله 8 امتیازی از سیتی گواردیولا 
در رده ی دوم ایستاده است از بد بودن شیاطین سرخ 
نیست. اتفاقا آن ها هم عملکرد بسیار خوبی را تا اینجای 
فصل داشته اند. موضوع »خارق العاده« بودن عملکرد 
سیتی تا به اینجاست! منچسترسیتی در 1۵ هفته با 
۴6 گل زده -11 گل بیشتر از تیم دوم لیگ- میانگین 
فوق العاده ی ۳.06 گل در هر بازی را به جا گذاشته 
است و از این حیث بهترین عملکرد را هم در خط 
حمله ی لیگ جزیره دارد. اما در خط دفاعی با 10 گل 
خورده یعنی یک گل بیشتر از یونایتد در رده ی دوم 
به سر می برد. سیتی در طول این فصل به خصوص 
در شش هفته ی اخیر مدیون گل های بازیکنانی مثل 
»رحیم استرلینگ« در دقایق پایانی بوده اند. از فاکتور 
»شانس« صحبت می کنیم. چیزی که سیتی علاوه 
بر خوب بودنش به خوبی از آن  تا اینجای کار بهره 

برده است. 
شاید بی جهت نباشد که عده ای این دیدار را »فینال« 
لیگ به شمار می آورند. اگر خوزه و شاگردانش خواستار 
قهرمانی و جنگیدن برای بقا در کورس قهرمانی در 
آخرین لحظات را دارند تنها و تنها محکوم به کسب 
سه امتیاز در این دیدار هستند و در سوی دیگر، پپ 
و شاگردانش با خیالی کمی آسوده تر به اولدترافورد 

گام خواهند گذاشت. اگر پپ بتواند از سد خوزه در 
اولدترافورد عبور کند بی شک راه زیادی را تا قهرمانی 
در این فصل طی کرده است. شاگردان پپ پس از این 
دیدار دشوار، یک بازی سخت با سوانسی بحران زده در 

خانه حریف، تاتنهام و بورنموث در ورزشگاه خانگی 
تا پایان نیم فصل خواهد داشت و در 

مقابل مورینیو پس از این مسابقه، 
به ترتیب باید به مصاف بورنموث 
برومویچ  وست  اولدترافورد،  در 
و لسترسیتی در خانه حریف 
برود که در دوم دی ماه برگزار 
خواهد شد. شاید خیلی چیزها 
در همان دومین روز از دهمین 

ماه سال مشخص شود!

مهدی  تیموری

کینه ای به وسعت 
سه سال و نیم!

در   ۲001 سال  آوریل  ماه  در  دیدار  این 
اولدترافورد برگزار شد. یونایتد در اوضاع خوبی 
به سر می برد. در آن برهه منچسترسیتی تنها 
یک تیم کاملا معمولی لیگ برتری محسوب می شد و 
دیدار این دو تیم تنها یک دیدار بین دو تیم همشهری 
محسوب می شد. دو تیم هم نمایش چندان دلچسبی ارائه 
ندادند اما یک صحنه در دقایق پایانی نیمه اول همچنان 
است!  مانده  باقی  فوتبال  کلاسیک  هواداران  ذهن  در 
انتقام خونین »روی کین«! پس از آنکه در سال 1۹۹7 
در دیدار  لیدزیونایتد و منچستریونایتد - هالند در صحنه 
ای به واسطه خطایی معمولی از روی کین خودش را به 
مصدومیت زد، روی کین کینه ای طولانی از او به دل 
گرفت. نتیجه 1-1 مساوی دنبال می شد که صحنه مورد 
علاقه روی کین به وجود آمد. هالند برای بردن توپ به 
سمت کین رفت اما کین به دنبال توپ نبود و به چیز 
دیگری فکر می کرد. روی کین هافبک ایرلندی یونایتدها 
با قدرت تمام با پای خود به سمت زانوی هالند حمله ور 

شد و او را نقش بر زمین کرد. 

منچستریونایتد

منچستر سیتی
1

1

از فاولر تا رایت فیلیپس، 
درخشش غیرمنتظره ها!

منچستریونایتد در فصل ۲00۴ با هدایت 
سرآلکس فرگوسن در برهه ی افت مقطعی 
به سر می برد. زمانی که لیگ جزیره تحت 
سیطره ی رقابت تنگاتنگ چلسی با هدایت مورینیوی 
جوان - که حسابی می درخشید - و آرسنال قدرتمند 
آن روزگار با هدایت آرسن ونگر که دیگر این روزها رمقی 
نه برای او و نه تیمش باقی مانده است! بازی در ورزشگاه 
خانگی منچسترسیتی و در مقابل ۴8 هزار هوادار برگزار 
شد. منچسترسیتی هم در آن زمان مثل تاریخ و ریشه 
اش از اوضاع و شرایط خوبی به سر نمی برد و شاید 
خوشبین ترین هوادار این تیم هم پیش بینی تحقیر 
یونایتد سرآلکس آن هم با نتیجه ی ۴-1 را نمی کردند. 
اما بازی در همان دقایق ابتدایی با طوفان رابی فاولر آغاز 
شد و ۳0 دقیقه بعد جان مک کن حساب کار را دو بر 
صفر کرد و نیمه ی اول به اتمام رسید و اسکولز تک گل 
یونایتدی ها را به زیبایی تمام به ثمر رساند اما این پایان 
کار نبود و سیتیزن ها ۲ بار دیگر دروازه ی شیاطین 

سرخ را گشودند.

منچستریونایتد

منچستر سیتی
1

4

فرشته ی نجات از 
مرسی ساید رسید!

سپتامبر سال ۲00۹. یک دربی تمام عیار. 
آدرنالین دیوانه وار. هرچه گفته شود کم است! 
یونایتد زود با وین رونی یک بر صفر پیش 
افتاد. اما سیتیزن ها که فرگوسن با کنایه »همشهری های 
پر سر و صدا« آن ها را صدا می زد قصد تسلیم شدن 
نداشتند. گرت بری خیلی زود بازی را 1-1 کرد. نیمه ی 
اول با همان نتیجه به اتمام رسید. اوایل نیمه ی دوم درن 
فلچر با ضربه ی سر زیبا حساب کار را ۲-1 کرد، طولی 
نکشید که بلیمی این گل را هم پاسخ داد. در دقیقه 80 
بود که یونایتدی ها باز هم توسط فلچر به گل رسیدند. 
حتی این هم پایان کار نبود. درست در دقیقه ۹1 اشتباه 
فاحش فردیناند با تجربه کافی بود تا توپ بادآورده ای که 
نصیب بازیکنان سیتی شده بود بار دیگر توسط بلیمی به 
گل تبدیل شود. دیگر خیلی ها منتظر سوت پایان مسابقه 
بودند اما تعویض رویایی پیرمرد اسکاتلندی سرخ ها تیر 
بیرحمانه ای به قلب سیتیزن ها در ۹۴امین دقیقه مسابقه 
زد و خوشحالی فرگوسن پس از آن گل هنوز از ذهن 

هواداران خارج نشده است.

منچستریونایتد

منچستر سیتی
4

3

چرا »همیشه« 
من؟!

روزهای  ترین  تلخ  از  یکی   ۲011 اکتبر 
سرمربیگری  قامت  در  فرگوسن  سرآلکس 
است. برد 6-1 در اولدترافورد برابر شیاطین 
سرخ باعث شد که همگان منچسترسیتی را جدی تر 
بگیرند. بالوتلی از زمان خریده شدن توسط شیخ منصور در 
سال ۲008 هرگز به عنوان چشمگیری دست نیافته بود و 
به خاطر پول زیادی که خرج شده بود همواره مورد سرزنش 
قرار می گرفتند. اما در پایان این دربی نظر همه عوض شد 
و این باور به وجود آمد که امسال سال سیتیزن هاست. 
آنها یونایتد را در زمین خودش حسابی تحقیر کردند. اما 
ماجرای ما در دقیقه ۲۲ رخ داد وقتی که بالوتلی با گل 
خود تیمش را جلو انداخت و پیراهنش را بالا زد و روی 
زیرپیراهنی اش عبارتی نمایان شد، »چرا همیشه من؟«. او 
که قبلا هم به خاطر حواشی پیرامونش بارها خبر ساز شده 
بود صبح یکشنبه عکسش را روی صفحه اول همه نشریات 
ورزشی دید. این عکس خبرساز شد و بعدها هواداران سیتی 
آن فصل را بیشتر به خاطر این حرکت سوپر ماریو یاد می 

کنند تا قهرمانی دراماتیک پایان آن.

منچستریونایتد

منچستر سیتی
1

6

بازی، فیرپلی، اخلاق... 
همه را باختند!

هردو تیم راه پر پیچ و خمی را در آن دوره از 
لیگ سپری کرده بودند. بازی در یک عصر 
بارانی و مه آلود برگزار شد و از همان دقایق 
ابتدایی با تنش و حملات مداوم از هردو تیم همراه بود. 
یک دیدار بسیار تماشاگرپسند در ماه آخر سال ۲01۲. 
وین رونی اسطوره ی حال حاضر قرمزها دوبار در ۳0 دقیقه 
ابتدایی بازی دروازه ی سیتیزن ها را در اتحاد به زیبایی 
گشود.نیمه ی اول به اتمام رسید تا اینکه در ابتدای نیمه 
ی دوم منچسترسیتی نبض بازی در اختیار گرفت و یحیی 
توره و پابلو زابالتا در دقایق 60 و 86 بازی را به زحمت 
به تساوی کشاندند. میدان نبرد به اوج تنش رسیده بود 
تا اینکه باز هم فرگی تایم! باز هم دربی منچستر و باز 
هم سرآلکس فرگوسن. یک ضربه ایستگاهی از فاصله ی 
بسیار دور کافی بود تا رابین فان پرسی گل پیروزی بخش 
شیاطین سرخ را به ثمر برساند و اتحاد را در بهت فرو ببرد. 
خوشحالی عجیب فان پرسی و هواداری از منچسترسیتی 
که با یک سکه به چشمان ریو فردیناند آسُیب جدی رساند 

از صحنه های ماندگار آن دیدار تماشایی است.

منچستریونایتد

منچستر سیتی
3

2

12345

شاید بی جهت نباشد 
که عده ای این دیدار را 
»فینال« لیگ به شمار 
می آورند. اگر خوزه و 
شاگردانش خواستار 
قهرمانی و جنگیدن 

برای بقا در کورس 
قهرمانی در آخرین 

لحظات را دارند تنها و 
تنها محکوم به کسب 

سه امتیاز در این دیدار 
هستند 

پنج دیدار جذاب دو دهه اخیر
دربی جذابیکهپیش بینيميشودحدود 500 میلیون بیننده سرتاسر دنیا داشته باشد. دیداریکهبیش از هر نکته ی دیگری دیگري اعم از جایگاه دو تیم در جدول، 
امتیاز و... مسابقه اي استکهموفقیت در آن حیثیتي و واجبتر از نانشببرای مردم شهر و طرفداران دو تیم محسوب می شود. »دنیای هوادار« به بررسی کوتاهی 

از پنج رویارویی جذاب دو تیم در دو دهه اخیر می پردازد. اولویتی که در انتخاب مسابقات در نظر گرفته شده است براساس »سال« مسابقات است.
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InstaHavadar ر دا هوا ینستا  ا

زادروزت خجسته مادرم. ماندگارترین خاطره. حال من خوب است اما تو 
باور نکن. کاش بودی. ای کاش ...

کیفیت کانکس های زلزله زدگان در باد و باران دیشب! مردم خوب و 
خیر ایران کمک کردند که برای زلزله زدگان کانکس ساخته بشه ...!

با »زاویه بسته« در خدمت شما هستیم.

ورزش

گذری بر روند چشمگیر رو به رشد
»علیرضا جهانبخش«

به سوی ستاره شدن!

محمدحسین  سیفی

 اگر جزو آن دسته از افرادی هستید که به »شانس« در زندگي 
اعتقاد دارند، اندکي تامل در زندگي »علیرضا جهانبخش« میتواند 
این اعتقاد را در شما تا حد زیادي سست کند. حتما تصورتان این 
است که او با شانس به یک باره از داماش گیلان به هلند رفته 

است؟ به صراحت میگویم که سخت در اشتباهید !
از کجا باید شروع کرد؟ از عملکرد استثنائي علیرضا در این فضل 
مقابل اوترخت که منجر به گل دوم تیم اش و پاس گل هاي اول و 
سوم آلکمار شدیا سوپرگل تماشایي اش به خرونینخن؟ اگر اجازه 

بدهید از هفته 1۳ام آغاز کنیم. 
در بازي آغازین هفته 1۳ام لیگ هلند - اردیویژه-، آلکمار ۲۵ 
امتیازي در حضور ۹0 دقیقه اي جهانبخش به مصاف توئنته 
قعرنشین رفت. شاید پیروزي آلکمار پیش از این بازي هم محتمل 
به نظر میرسید اما نکته حائز اهمیت جایي است که جهانبخش 
با یک گل و یک پاس گل، بار دیگر نقش اول را بازي کرد. این 
اولین بار در این فصل و فصول پیشین نبود که علیرضا جهانبخش 
اینگونه میدرخشید اما امتداد درخشش او در این فصل واقعا هر 

آدمي را در هر نقطه دنیا حیرت زده مي کند. 
در 1۵ هفته گذشته از این فصل، جهانبخش موفق به ثبت ۵ گل 
و 6 پاس گل شده است. یعني تاثیر مستقیم روي 11 گل از ۲۲ 
گل تمیش تا اینجاي فصل. خیره کننده نیست؟ به همین آمار 
سالهاي سال میتوان افتخار کرد اما این جواهر فوتبالمان تازه ۲۴ 
سال دارد و به تازگي روزنامه هاي ایتالیا از علاقه ناپولي، تیم دوم 
جدولي سري آ، به جذب او خبر داده اند. تردید نکنید که لیاقت 
اش را دارد! و مساله دقیقا همینجاست. کلیدواژه »لیاقت« دقیقا 

همان چیزي است که مچ »شانس« را در زندگي مي خواباند.
علیرضا همانطور که خودش در مستندش ذکر کرد- به هیچ وجه 
از یک خانواده پولدار و مرفه نیامده است. فوتبال را از کوچه و محله 
هاي شهر قزوین آغاز کرده و در سن 17 سالگي براي اولین بار در 
لیگ برتر با پیراهن داماش گیلان به میدان رفته است. در داماش 
با وجود سن و سال کماما موفق ظاهر شد و در ۴۲ بازي با پیراهن 
این باشگاه، 10 گل به ثمر رساند. این درخشش او را به تیم ملي 
زیر ۲1 سال و بازي هاي آسیایي در امارات رساند. تا اینکه آن 

لحظه ي تاریخي در زندگي حرفه اي او فرا رسید .
کارلوس آلبرس، مدیر فني سابق باشگاه نایمخن هم در آن سال به 
امارات رفته بود و مجذوب جواهر ناب فوتبال ما شد. اما در همان 
زمان، او دو پیشنهاد دیگر هم داشت؛ یکي از سپاهان و دیگري 
پیشنهادي وسوسه انگیز از پرسپولیس ولخرج سردار رویانیان. 
برخلاف میل خانواده، علیرضا راه الگویش »مهدي مهدوي کیا« 
را به درستي انتخاب کرد و مانند او در سن ۲0سالگي لژیونر یک 

تیم کوچک اروپایي شد. 
شاید اگر لحظه اي تردید میکرد و یا خیال لژیونر یک تیم بهتر 
اروپایي شدن با پرسپولیس را در سر میپروراند، هیچگاه تا این 
اندازه موفق نمي شد. یا شاید اگر لحظه اي به پول باشگاه هاي 
عربي می اندیشید، پیشرفت اش را چندین سال عقب می انداخت. 
اتفاقي که سالهاست ستاره هاي فوتبال مارا درگیر خود کرده است 
و مانع لژیونر شدن آنها در سنین بین هجده تا بیست و سه سالگي 

مي شود.
مهدي مهدوي کیا، وحید هاشمیان، آندرانیک تیموریان، مسعود 
شجاعي و... نام هاي ماندگاري در فوتبال ما هستند که در جواني 
تصمیمي مشابه تصمیم علیرضا گرفته اند. بي صبرانه به انتظار 
مي  کشورمان  ملي  تیم  صاف  آسمان  درخشان  ستاره  آینده 
نشینیم. شاید روزي مانند مهدوي کیا از بزرگان باشگاهي بزرگ 
بشود یا شاید روزي بهترین پاسور یک لیگ معتبر اروپایي. بهتر 
است اجازه دهیم گذر زمان به آرامي روند اسطوره سازي از او را 

پي بگیرد.

یادداشت

درود. این عکس هنر دوست هنرمند و دوست داشتنی فرهاد ایرانی 
عزیز هست ...

کونته: هازارد پتانسیل بسیار 
بالایی دارد

روز گذشته رونالدو برای پنجمین بار فاتح توپ طلا 
شد در حالی که چلسی در میان ۳0 نامزد پایانی دو 
نماینده داشت. کونته در مورد شانس هازارد برای اینکه 
روزی فاتح توپ طلا بشود گفت:» ادن بازیکن جوانی 
است و پتانسیل بالایی دارد که در رده های بالاتر قرار 
بگیرد؛ ولی باید این را بدانیم که برای حضور در رده های 
بالای این لیست، نیاز دارید که جام های زیادی را کسب 
کنید،یک بازیکن طراز اول، باید همیشه این جاه طلبی 

را داشته باشد.
میان  به  و هازارد  لیگ شدیم  فاتح  ما  فصل گذشته 
نامزدهای توپ طلا راه یافت؛ ولی دو سال پیش که هیچ 
جامی نبردیم، او هم شانسی برای توپ طلا نداشت. اگر 
بازیکنی قصد دارد به این عنوان دست یابد، باید جاه 

طلبی خود را بالاتر ببرد.

مورینیو: زلاتان آماده حضور در 
دربی است

خوزه مورینیو شاگردان خود را برای مصاف روز یکشنبه 
برابر سیتی مهیا می کند. شیاطین سرخ نیاز مبرم به 
کسب پیروزی دارند تا ضمن کاهش فاصله با رقیب 

همشهری، به قهرمانی امیدوارتر شوند.
یونایتد البته برای این بازی مصدومانی دارد که برخی 
قادر خواهند بود که در فهرست نهایی دربی قرار بگیرند. 
بدون شک بسیاری منتظر اعلام نظر مورینیو در مورد 
زلاتان بودند که به تازگی از بند مصدومیت رها شده؛ 
ولی در دو بازی اخیر برابر آرسنال و زسکا غایب بود.
مورینیو در مورد مصدومان تیمش گفت:» زلاتان و فیل 
جونز مشکلی برای حضور در دربی ندارند به مرز آمادگی 
رسیده اند؛ ولی در مورد فلینی باید تا فردا صبر کرده و 
نتایج تست پزشکی او را بیینیم. بایی و کریک مطمئنا 
به بازی با سیتی نخواهند رسید؛ ولی ماتیچ با وجود 

مصدومیت مختصری که دارد، بازی خواهد کرد.«

گواردیولا: من و مورینیو
 دوقلو هستیم!

گواردیولا در آستانه دربی حساس منچستر به خبرنگاران 
گفت:» اینیک بازی مهم است؛ اما سرنوشت لیگ را 
تعیین نمی کند. در جاه  طلبی برای کسب پیروزی و 
جام، من و مورینیو دو قلو هستیم و هر دو دنبال کسب 
جام هستیم. البته آنتونیو کونته هم هست، همین طور 
کلوپ و پوچتینو. من هرگز از سایر مربیان به خاطر 
سبک بازی تیم های شان ایراد نمی گیرم. تنها چیزی که 
نگرانش هستم این است که همچون هفته های قبل کار 
کنیم. داستان این بازی و بازی  های این  چنینی مثل نیمه 
نهایی لیگ قهرمانان اروپا با سایر بازی ها فرق می کند. 
هدف ما این است که با آسودگی خاطر به اولدترافورد 
برویم و می خواهیم که خوب بازی کنیم، به شیوه ای که 
آن را می دانیم. هیچ کسی نمی تواند نتیجه این بازی را 
پیش بینی کند. رابطه من و مورینیو با یکدیگر مناسب 

است. ما هنوز در منچستر با هم روبه رو نشده ایم.«

دنیای هوادار
 کانال تلگرام

@Dhavadar

بعد از برگزاری جلسه فراز کمالوند و علی عیسی 
زاده، تمرینات تیم فوتبال صنعت نفت دقایقی 
پیش از سر گرفته شد. کمالوند در  این جلسه 
تمرینی با تاکید بر این موضوع که شرایط تیم 

فوتبال صنعت نفت با سایر تیمهای بدون هوادار 
متفاوت است؛ از بازیکنان تیمش خواست که با 
وجود مشکلات موجود به خاطر هواداران این 
تیم در تمرین پیش از مسابقه با پرسپولیس 

حاضر شوند. گفتنی است در جلسه برگزار شده 
میان مدیرعامل صنعت نفت آبادان و سرمربی 
این تیم مقرر شد که مشکلات چند روز گذشته 

این مجموعه بزودی مرتفع شود.

اعتصاب آبادانی ها شکست

نگاه اول

چهره خوب:
کارلوس کی روش!

فوتبال ایران در روزهای اخیر شرایط پرالتهاب و عجیب و 
غریبی را سپری کرده است. شاید تنها چیزی که از وجود 
آن بی بهره باشد کمی امیدواری و وجود کمی عزت نفس 
حتی در بین فوتبالدوستان ایرانی است! پس از قرعه کشی جام 
جهانی ۲018، رویدادی که ماه ها منتظرش بودیم و حدس و 
گمان های بسیاری نیز در مورد گروه تیم ملی کشورمان زده 
شد، تیم فوتبال کشورمان در گروه بسیار سختی قرار گرفته 
است. گروهی که عده ای آن را »مرگ« قلمداد می کنند. اما از 
همه ی این ها که بگذریم گفتگوی کارلوس کی روش مقابل 
دوربین رو به رویش با مردم و امیدهایی که زنده کرد و انگیزه 
ی همیشگی اش برای موفقیت و البته گله های همیشگی 
از کمبود امکانات بیش از همیشه ما را با انگیزه و امیدوارتر 

می کند.

چهره بد:
برخی دوستان مجازی...!

۴ یا ۵ سالی از اقدام حماسی بازیگر پیشکسوت کشورمان 
»جمشید مشایخی« گذشته است و گویا کاربران مجازی 
همیشه حاضر در »کامنت« افراد مشهور فراموش کرده اند 
که با فاجعه ای که برای پیج شخصی لیونل مسی ستاره 
آرژانتینی تیم بارسلونا خلق کردند این بازیگر پیشکسوتمان 
را در معرض چه ماموریت سهمگین و سختی قرار دادند! 
روی  خودشان  زننده  و  شوم  اقدامات  به  دوباره  حال 

آورده اند! 
این بار کافو، پیکشسوت برزیلی فوتبال که فوتبالدوستان 
ایرانی حتی با او خاطرات ورزشی زیادی دارند از این حملات 
در امان نماند! اما گناه او چی بود؟ اینکه در قرعه کشی نام 
ایران را از گوی بیرون آورد و باعث شد تا ما با پرتغال و 

اسپانیا هم گروه شویم! 

 چهره زشت:
آرسن ونگر و آرسنال...!

پیرمرد کهنه کار فرانسوی که این روزها بیش از هر زمان 
دیگری در سال های گذشته تحت فشار است اوضاع خوبی را 
در لیگ سخت و طاقت فرسای جزیره سپری نمی کند. اوضاع 
آرسنال سالیان درازی است که زشت است و لایق هواداران 
پرشمار این تیم در سرتاسر دنیا نیست اما امسال تا همین جای 

فصل هم دیگر واقعا نوبر است!
شاید به راستی باید این نظریه ی تلخ را قبول کرد که دیگر 
افکار ونگر مدت هاست فرسوده شده و جایی در فوتبال 
و  از هرچیزی روح  فوتبالی که بیش  ندارد.  امروز  مدرن 
عشق آن از بین رفته و به یک تجارت و صنعت تبدیل 
قهرمانی حتی  برای  تنها  نه  آرسنال  و  ونگر  است.  شده 
دیگر تاب مقابله با حریفان بزرگ را هم ندارند و به راحتی 
هرچه تمام تر ۳-1 مغلوب منچستر خوزه مورینیو، دشمن 

همیشگی می شوند!

سرخ های ایران میزبان برزیلی ها

جدال دارا و ندارها 

امیررضا  بیات

تیم فوتبال پرسپولیس که طی چند هفته ی 
گذشته با نتایج درخشان در لیگ برتر بیش 
از پیش گامی محکم به سوی دفاع از عنوان 
قهرمانی اش گام برداشته و با اقتدار قهرمان 
نیم فصل لیگ جاری لقب گرفته است فردا 
در شرایطی به مصاف صنعت نفت آبادان می 
رود که این بازی دیدار معوقه ی دو تیم از 
هفته ی هشتم لیگ برتر است. در مقابل تیم 
صنعت نفت هم در شرایط نسبتا خوبی در 
نیمه ی اول جدول به سر می برد اما بازیکنان 
بدقولی  و  مالی  مشکلات  دلیل  به  تیم  این 
مطالبات  پرداخت  برای  باشگاه  این  مدیران 
بازیکنان با وجود پایان نیم فصل لیگ برتر 
در تمرین روز جمعه شرکت نکردند و دست 

به اعتصاب زدند.
در واقع پس از اینکه به دفعات سرمربی تیم 
صنعت از مشکلات مالی این باشگاه خبر داد 

و هیچ گونه اقدامی در جهت رفع بحران مالی 
باشگاه صورت نگرفت، سرانجام بازیکنان تیم  
صنعت نفت دست به اعتصاب زدند. شرایطی که 
باتوجه به موقعیت تیم نفت آبادان در جدول و 
پیشینه ی این تیم و هواداران پرشورش به هیچ 

وجه بخشودنی نیست.
با توجه به نقره داغ یکی از پدیده های لیگ 
جاری تیم فوتبال »پدیده« و کسر 6 امتیاز از 
سوی فیفا از این تیم، نفت آبادان در صورت 
کسب سه امتیاز مقابل پرسپولیس تا رتبه پنجم 
صعود خواهد کرد و از سوی دیگر پرسپولیس 
نیز با کسب یک سه امتیاز دیگر فاصله اش را با 
رقبایش بیشتر و بیشتر خواهد کرد و خیالش را 
از بابت لغزش های احتمالی در نیم فصل دوم 

راحت تر خواهد کرد.
پرسپولیس تهران با هدایت برانکو ایوانکوویچ 
و  هایی سنجیده  بازی  ارائه  با  فصل  این  در 
که  است  توانسته  خوبی  به  مطالعه  با  البته 
بالانس خوبی را در تمام سطوح تیمش ایجاد 
تا جایی که بدون حضور آقای گل دو  کند. 
فصل اخیرش کماکان با اقتدار بر صدر جدول 
این  اما  اند.  زده  تکیه  برتر  لیگ  رقابت های 
برای پرسپولیس پایان کار نیست. هنوز نیمی 
از لیگ باقی مانده و با توجه به قرعه کشی 
مرحله گروهی لیگ قهرمانان و آسیا و ناکامی 

پرسپولیس در مرحله نیمه نهایی فصل قبل 
این رقابت ها وعزم همواره راسخ سرخ های 
پایتخت برای حضور در فینال جام باشگاه های 
آسیا و دریافت ستاره ای از این مسابقات برای 
الصاق روی سینه خود دارند و برای این مهم از 
هیچ کوششی فرو گذار نخواهند کرد، بنابراین 
این ماراتن  خیلی زود است که بخواهیم در 

سخت آنهارا از حالا قهرمان بدانیم. 
او و  اما در این سو درایت برانکو، دانش فنی 
از همه مهم تر نظم و انضباطی که به واسطه 
حضورش در یکی دوسال اخیر در تیم حکم فرما 
شده، از این پرسپولیس، تیمی ساخته که اندام 

هرتیمی را با هر خواصی به لرزه می اندازد.
این ادعا را در بازیهای این فصل لیگ به ویژه 
دیدار حساس با پارس جنوبی جم به وضوح 
دیدیم. دیدیم که پرسپولیس با برنامه بازی می 
کند و برانکو برای تمامی دقایق بازی نه تنها 
برنامه دارد بلکه او با بازیخوانی صحیح کاری 
می کند که حریف عاجز می شود. البته غیر 
انکار است که به یکسری تعویض های  قابل 

کلیشه ای و بعضا بد او و تاکیدش به استفاده از 
برخی مهره های کمی ناکارآمد هم انتقادهایی 

داریم.
و  گذار  دوره  یک  طی  از  پس  پرسپولیس 
پرالتهاب اکنون به ساحل آرامش رسیده است. 
پرسپولیس اکنون یک تیم است. یک تیم واقعی 
که هم اصول دفاعی را می را می شناسد و هم 
اصول حمله را بلد است. »علی علیپور« آقای 
گل لیگ تا به اینجای کار و یکی از کلیدی ترین 
مهره های پرسپولیس شانس اول گلزنی در این 
دیدار نیز به شمار می رود و از سوی دیگر »کرار 
جاسم« مغز متفکر تیم صنعت نفت است و 
بهترین گلزن این تیم در رقابت ها تا اینجای 

کار نیز بوده است.
توفیق های دو فصل اخیر پرسپولیس را نباید 
شانسی قلمداد کرد. پرسپولیس متاثر از عوامل 
انگیزشی بسیار بوده است اما با این حال نباید 
خود را از پیش برنده بداند . بازی با صنعت نفت 
آبادان شرایط و ویژگی خاص خود را دارد که 

مشخصا برانکو به این مهم واقف است.

مدیرعامل استقلال می گوید عملکرد مالی 
این تیم در دو سال گذشته از سوی سازمان 

حسابرسی تایید شده است.
باشگاه  مدیرعامل  افتخاری  رضا  سید 
این  شیرین  پیروزی  به  اشاره  با  استقلال 
لیگ  اول  فصل  نیم  بازی  آخرین  در  تیم 
برتر فوتبال ایران گفت: شرایط استقلال روز 
به روز بهتر خواهد شد و در صدد هستیم 
در نیم فصل دوم تیم را تقویت کنیم تا در 

مسابقات سخت و حساس پیش رو، نتایج 
بهتری کسب کنیم.

خصوص  در  ادامه  در  افتخاری  سیدرضا 
آخرین وضعیت مطالبات از این باشگاه نیز 
گفت: باید از همه بازیکنان و مربیانی که 
در سنوات گذشته از باشگاه استقلال طلب 
مجوز  اخذ  جهت  که  کنم  تشکر  داشتند 
حرفه ای با ما همکاری کردند و بخشی از 
مطالبات شان را به باشگاه بخشیدند. همه 

ما می دانیم مطالباتی که 10 سال انباشته 
پرداخت  قابل  ماه  چند  عرض  در  شده، 
نمی باشد. ضمن اینکه غیر از بازیکنان و 
مربیان، اشخاص حقیقی و حقوقی متعددی 
از باشگاه طلبکار هستند که منابع موجود، 
ارقام سنگین  امکان تسویه حساب سریع 

انباشته را نمی دهد.
به  خطاب  استقلال  باشگاه  مدیرعامل 
طلبکارانی که هنوز وضعیت آن ها مشخص 

نشده است، افزود: باید تاکید کنم باشگاه 
است.  نکرده  فراموش  را  طلبکاران  سایر 
انشااله  و  هستیم  اعتبار  تامین  بدنبال  ما 
توافق و تسویه  برای  نیز  آنان  از  به زودی 

حساب نهایی دعوت می کنیم.

به دنبال تأمین اعتبار برای رفع مشکلات هستیم

افتخاری: طلبکاران را فراموش نکرده ایم!
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سينما

احمد  شاهوند

منطق رفتاری و شناسنامه آدم ها در »قاتل 
این  در  نه  ابهام،  این  و  است  مبهم  اهلی« 
فیلم بلکه در اکثر آثار، همیشه برای مسعود 
پوشاندن  برای  بوده  فراری  راه  کیمیایی 
ضعف های آشکار شخصیت پردازی و منطق 
روایی. جلال سروش، پیسارو )بدمن اصلی 
زاهدی،  مهتاب،  بهمن،  سیاوش،  داستان(، 
هارد اکسترنال!، پول شویی، احمد کیا، لعیا 
زنگنه، سردرآوردن سیاوش از استخر، پسر 
سروش، فرودگاه، خریداران کارخانه، حرفهای 
پدر بهمن، آن فردی که در خانه بهمن حضور 
دارد اما چیزی نمی گوید - البته این مورد 
آخر ظاهرا یک غلط دیکته ای هم است که 
شاید به ناچار از دست تدوینگر در رفته است 
- ، همه و همه مبهم هستند و برای مخاطب 
پر از سوال و البته جواب این سوالها را باید 
در جایی بیرون از فیلم پیدا کرد. مخاطب 
سوالها  این  کردن جواب  پیدا  درگیر  آنقدر 
می شود که یادش می رود آمده است »فیلم 

سینمایی« ببیند.

1 - شخصیت پردازی
مهم ترین ضعف سینمای کیمیایی، در »قاتل 
اهلی« هم همچنان بزرگ ترین و بارزترین 
ضعف است. آدم ها، طبق معمول تبدیل به 
با  شخصیت نمی شوند. آدم هایی هستند 
گذشته و حال و آینده ای مبهم که هم عجیب 
و غریب هستند هم بلاتکلیف. حین تماشای 
فیلم مدام باید آرشیو فیلم های کیمیایی را 
ورق بزنیم تا شاید به شناخت نصفه و نیمه ای 

از آدمهای »قاتل اهلی« برسیم. چون فیلمساز 
حتی دیگر حال و حوصله ندارد آدم هایش 
را معرفی کند. حال اینکه داستان چیست و 
کی به کی است، پیشکش. دیگر عادت کرده 
ایم به اینکه حین تماشای فیلمی از کیمیایی 
آماده  را  خودمان  و  نباشیم  داستان  دنبال 
شنیدن! فصل های طولانی دو نفره یا چند 
نفره که همه یا مثل هم حرف می زنند یا 

علیه هم، کنیم.
کیمیایی آدم های بی شناسنامه فیلمش را 
بی منطق و هرطور که دلش خواسته، در 
صفحه »قاتل اهلی« چیده و البته ظاهرا مهم 
نیست که بازیگران این آدم ها، نقش شان را 

»خوب« بازی کرده باشند یا »بد«.
سینمای  در   - بد  بازی  با  سروش  جلال 
کیمیایی، کم سابقه - پرویز پرستویی، در 
چند فصل، ناگهان و بی مقدمه صدایش را 
بلند می کند و عربده می کشد. پرستویی که 

کاملا مشخص است نتوانسته با سروش 
ارتباط برقرار کند، همه سعی اش 
را کرده که باب طبع کیمیایی 
از  پرستویی  تلقی  کند.  بازی 
در  البته   - سروش  عصبانیت 
فیلمی از مسعود کیمیایی - در 

داد  ها،  فصل  از  برخی 
زدن است که حتی 
کیمیایی  توسط 
کنترل  تنها  نه 
به  بلکه  نشده 
حال خود نیز 

شده  رها 

است. نوع دیالوگ گویی پرستویی در »قاتل 
کولی  جواد  گفتار  یادآور  ناخودآگاه  اهلی« 
فیلم »آدم برفی« است با این تفاوت که داود 
میرباقری میلیمتری حواسش به نقش آفرینی 

پرستویی بوده است.
از »بهمن« با بازی پولاد کیمیایی هم فقط 
مدام حرف از عقیده و ایستادن روی آن می 
شنویم - و نه می بینیم - و اینکه می گوید 
عاشق مهتاب است. اصولا عشق در سینمای 
کیمیایی به دلیل اینکه شخصیتی در فیلم 
وجود ندارد که گذشته ای داشته باشد، به 
یکی دو دیالوگ ختم می شود و شاید یکی 

دو نگاه.
»بهمن« و در پی آن »مهتاب« با بازی پگاه 
خوردن  بهم  فصل  از  نظر  آهنگرانی صرف 
کنسرت که بی منطق ربط پیدا می کند به 
سروش و سیاوش و پیسارو، به راحتی قابل 
که  است  مشخص  کاملا  و  هستند  حذف 
حضور اضافه این دو کاراکتر، دلیلی فراتر از 

نیاز فیلمنامه داشته است.
سیاوش با بازی خوب امیر جدیدی که 
می توانست برگ برنده فیلم باشد هم 
با مشاهده  ناقص است. سروش  بشدت 
یک فیلم موبایلی بلافاصله از سیاوش 
دست می کشد، بدون اینکه 
حتی ذره ای شک کند که 
شام،  مهمانی  آن  شاید 
چون  اصولا  باشد.  تله 
شخصیتی وجود ندارد، 
آدم ها هم یک بعدی 
هستند و به خواسته 
می  عمل  فیلمساز 
هم  سیاوش  کنند. 
مهتاب  عاشق  مثلا 
است و در یک نبرد 
مثلثی در دفتر 
روزنامه، بهمن 

را می فروشد! و این مثلث در ادامه به حال 
خود رها می شود.

احمد کیا با بازی در خور توجه حمیدرضا 
بوده  آدم سروش  در گذشته  آذرنگ ظاهرا 
اما در حال حاضر در گروه رقیب )پیسارو( 
کشیده.  بالا  را  و خودش  کند  می  فعالیت 
فصل درگیری اش با سیاوش، علی رغم اینکه 
به لحاظ تلاش بازیگران از معدود فصل های 
کیمیایی وار فیلم است، نه تنها چیزی به 
دانسته های مخاطب از این دو نفر اضافه نمی 

کند، بلکه ابهام را افزایش می دهد.

حمیدرضا افشار بازیگر نقش زاهدی بدمن 
اصلی فیلم است و شمایل خوبی برای بازی 
با خودش  تکلیفش  این تیپ دارد. زاهدی 
که  متوجه می شود  وقتی  است.  مشخص 
سروش در حال سقوط است او را می فروشد 
و البته در انتها به سطحی ترین شکل ممکن 
دمار از روزگارش در می آید. نه گذشته اش 
با سروش واضح است، نه دلیل فروشش و 
راحتی  به  پایان  در  که  اش  کم هوشی  نه 
آب خوردن منجر به مرگش می شود، قانع 

کننده است.
پرویز پورحسینی شاید تنها بازیگری است که 
بازی اش در نقش حاج آقا نوربخش درست 
است. حاج آقا نوربخش که حکم همان پیر 
البته  و  دارد  را  کیمیایی  های  فیلم  فرزانه 
همچنان مشخص نیست که چه کسی است 
و چه می کند و چه بوده، با تمامی مبهم 
بودنش، پرداختش اندازه دارد و به جاست و 
بازی پورحسینی در فصل معرفی نوربخش، 
دیدنی است و شاید از معدود نکات مثبت 

»قاتل اهلی« باشد.

2 - منطق روایی
بی منطقی در فیلم بیداد می کند. کیمیایی 
طبق معمول برای ثبت دو سه فصل مثلا 
فیلمساز  است.  زده  را  منطق  قید  ماندگار، 
برای ثبت سکانسی »حمام وار«، سیاوش را 
بدون هیچ مقدمه ای وارد استخر می کند تا 
در سونا دمار از زاهدی درآورد. در این سکانس 
گذاشته شده  کنار  عمدا  و  عملا  »منطق« 
است تا یک فصل ماندگار! و البته بی منطق 
شود.  خلق  کیمیایی  مسعود  از  فیلمی  در 
همان طور که آدم های داخل حمام »قیصر« 
برای ماندگار شدن سکانس قتل کریم، خون 
جاری در راه آب را برای مثلا ده پانزده دقیقه 
نباید ببینند تا قیصرخان فرصت داشته باشد 
لباس بپوشد و از حمام بزند بیرون، در اینجا 
تماشاگر نباید بپرسد که سیاوش چه طور در 

حضور زاهدی، وارد استخر شد!
برای اینکه سروش دستگیر شود و به حبس 
سروش،  نفره  سه  فصل  تا  برود  خانگی 
نوربخش و سیاوش ماندگار! شود، ناگهان سر 
و کله پسر سروش در آلمان پیدا می شود و از 
پدر می خواهد که او را نجات دهد. مقدمات 
شکل  فرودگاه  فصل  و  هامبورگ  به  سفر 
می گیرد، سروش دستگیر شده و بلافاصله 

ماجرای پسر فراموش می شود.
کسی که به آن راحتی توانسته هارد اکسترنال 
بیرون  به فلک کشیده  از آن شرکت سر  را 
بیاورد، به راحتی با حمله چند ناشناس از پا 
در می آید، اما سیاوش در لحظه می رسد و در 
یک نبرد »دستش ده« هارد را از آن خود می 
کند. از نگاه فیلمساز نباید به ذهن »پیسارو«ی 
بزرگ خطور کند که می شود از محتویات 
هارد به راحتی کپی گرفت. یا شاید »پیسارو« 
کپی گرفته و فیلمساز و ما خبر نداریم! از نگاه 
فیلمساز هم مخاطب مهم نیست که راجع به 
محتویات هارد سوالاتی در ذهنش شکل بگیرد 

که این محتوا چرا انقدر مهم است!
از نگاه فیلمساز حتما برای مخاطب نباید مهم 
باشد که جلال سروش چه کسی است؟ چه 
می کند؟ شغلش چیست؟ مشکلش، گذشته 
اش، شناسنامه اش چیست؟! ... این ها مهم 
نیست. مهم این است که جلال دغدغه دارد و 

قهرمان فیلمِ بی داستان ماست. همین.

3- دیالوگ ها
دیالوگ  یا  و  ماندگار  های  سکانس  زمانی 

از کیمیایی  فیلمی  در  بفرد  هایی منحصر 
از  پس  ها  همان  مرور  به  و  شد  می  پیدا 
تماشای فیلم دلخوش بودیم، اما سالهاست 
که حتی این موارد معدود هم در سینمای 
کیمیایی نایاب شده است. در »قاتل اهلی« 
به جای شنیدن دیالوگ های کیمیایی وار، 
یک اصطلاح و یک کلمه است که بیشتر از 
هر کلمه دیگری بر زبان شخصیت ها جاری 
می شود: »پول شویی« و »پیسارو«. بدون 
اینکه حتی نوع ادای اصطلاح »پول شویی« 
از زبان آدم ها متفاوت باشد و بدون اینکه 
حتی یک کلمه راجع به »پیسارو« توضیحی 
که  رفته  یادش  شاید  کیمیایی  شود.  داده 
که  کند  می  پیدا  معنا  زمانی  »قهرمان«، 
آدم بد در داستان وجود داشته باشد. آدم بد 
اصلی قصه ما فقط یک کلمه است: »پیسارو« 
و کیمیایی به همین بسنده کرده و بقیه اش 
را به مخاطب سردرگم سپرده است. بار دیگر 
باید آرشیو فیلم های استاد را مرور کنیم تا 
چیزی بیشتر از کلمه »پیسارو« نصیب مان 

شود.
***

کیمیایی در »قاتل اهلی« همان است که قبلا 
بوده. بدون ذره ای اضافه و کم. او همچنان 
به  تبدیل  هایش  دغدغه  اما  دارد،  دغدغه 

»فیلم سینمایی« نمی شوند و در حد یک 
سری دیالوگ های شعاری باقی می مانند. 
مشکلی اگر هست، از انتظار بی جای ماست 
که از او توقع شخصیت پردازی و منطق و 
یکی دو فصل جذاب و منحصر بفرد داریم. 
مهم این است که قهرمان دهه پنجاه سینمای 
نه  و   - سازی  مشغول عکس  همچنان  ما، 
فیلمسازی - است و ظاهرا این از هر چیزی 

مهم تر است.
دولت  محمود  هدایت،  صادق  موثر  نقش 
آبادی، بهرام بیضایی، تیرداد سخایی، احمد 
اصغر  و  اصغر عبدالهی  نژاد و حتی  طالبی 
به صورت مستقیم و غیرمستقیم  فرهادی 
در شکل گیری چارچوب درست و درمون 
فیلمنامه های »داش آکل«، »خاک«، »خط 
قرمز«، »سرب«، »دندان مار«، »مرسدس« و 
»محاکمه در خیابان« به وضوح جای خالی 
یک فیلمنامه نویس حرفه ای را در سینمای 
اگر  که  اتفاقی  کند.  می  گوشزد  کیمیایی 
روزی روزگاری کیمیایی به آن رضایت بدهد، 

بهترین فیلم عمرش را خواهد ساخت.

..............................
کارگردان  زبان  از  دیالوگی  به جلو:  »زوم بک« 

اکشن ساز در فیلم »مرسدس« )1۳76(

نگاهی به فیلم های احتمالی
 جشنواره سی و ششم فیلم فجر

)بخش دوم(

این هفت نفر ...

کوتاه از جشنواره

پوستر سی و ششمین جشنواره فیلم 
فجر رونمایی شد

به گزارش »دنیای هوادار« به نقل از روابط عمومی جشنواره 
فیلم فجر، همزمان با اعطای احکام و آغاز به کار هیأت انتخاب 
بخش سودای سیمرغ سی و ششمین جشنواره فیلم فجر، 
پوستر این دوره از جشنواره با حضور محمد مهدی حیدریان 
رئیس سازمان سینمایی، ابراهیم داروغه زاده دبیر جشنواره، 
اعضای شورای سیاستگذاری و اعضای هیأت انتخاب سودای 

سیمرغ رونمایی شد.
»حمیدرضا بیدقی« طراح پوستر سی و ششمین جشنواره فیلم 
فجر است. او که پیش از این نیز طی چهار دوره با جشنواره فجر 
همکاری داشته، دانش آموخته  گرافیک از دانشگاه هنر و فوق 
لیسانس انیمیشن از دانشکده  سینماتئاتر دانشگاه هنر است و 
از سال 70 تاکنون مشغول کار گرافیک و تدریس دانشگاهی 

گرافیک و تصویرسازی بوده است.

 معرفی هیات انتخاب بخش 
سودای سیمرغ 

هیات انتخاب بخش سودای سیمرغ سی و ششمین جشنواره 
فیلم فجر معرفی شد.

از سوی  احکامی جداگانه  به گزارش »دنیای هوادار«، طی 
ابراهیم داروغه زاده دبیر سی و ششمین جشنواره فیلم فجر، 

اسامی هیأت انتخاب بخش سودای سیمرغ اعلام شد.
محمود اربابی، احمد امینی، مجید رضابالا، پوران درخشنده، 
سیدجمال ساداتیان، حسین کرمی و محمدهادی کریمی 
به عنوان اعضای هیات انتخاب، آثار بخش سودای سیمرغ 

جشنواره سی و ششم فیلم فجر را انتخاب خواهند کرد.

کیمیایی در »قاتل اهلی« 
همان است که قبلا بوده. 

بدون ذره ای اضافه و 
کم. مشکلی اگر هست، 
از انتظار بی جای ماست 
که از او توقع شخصیت 

پردازی و منطق و یکی دو 
فصل جذاب و منحصر بفرد 

داریم ...

l چهارراه استانبول )مصطفی کیایی(
گروه ســازنده »چهارراه اســتانبول« که پس 
از »بارکد« جدیدتریــن فیلم مصطفی کیایی 
اســت، آخرین سکانس ها را آبان ماه در خیابان 
جمهوری ضبــط کردند. این فیلم نخســتین 
همکاری مشــترک مصطفــی کیایی و مهدی 
پاکدل است. در صورت پایان مراحل فنی فیلم، 
احتمالا اولین نمایش »چهار راه اســتانبول« در 
سی وششمین جشــنواره فیلم فجر خواهد بود. 
بهرام رادان، محســن کیایی، سحر دولتشاهی، 
رعنا آزادی ور، ماهور الوند، سعید چنگیزیان، پوریا 
رحیمی سام، بابک بهشاد، خسرو احمدی، تینو 
صالحی و با هنرمندی مسعود کرامتی و مهدی 
پاکدل گروه بازیگران »چهار راه اســتانبول« را 

تشکیل می دهند.

l دارکوب )بهروز شعیبی(
فیلم ســینمایی »دارکوب«به کارگردانی بهروز 
شــعیبی و تهیه کنندگی سید محمود رضوی 
آخرین مراحــل فنی خود را بــرای حضور در 
جشــنواره فجر طی می کند. این فیلم، داستانِ 
اجتماعــیِ روابط انســانی افراد جامعــه را در 
رودررویی با معضلات اجتماعی و اعتیاد، با نگاهی 
متفاوت روایت می کند. مهناز افشار، سارا بهرامی، 
جمشید هاشــم پور، هادی حجازی فر، طوفان 
مهردادیان، نگار عابدی، شــادی کرم رودی، ثریا 
حلی، آتیه جاوید، علیرضا کی منش، ندا عقیقی 
و امین حیایی از بازیگران این فیلم ســینمایی 
هستند. از فیلم های سینمایی که بهروز شعیبی 
کارگردانی آن ها را برعهده داشته است می توان 

به فیلم های: »سیانور« و »دهلیز« اشاره کرد.

l درخونگاه )سیاوش اسعدی(
فیلم سینمایی »درخونگاه« به کارگردانی سیاوش 
اسعدی با گریم متفاوت امین حیایی اوایل آبان 
کلید خورد و عوامل سازنده در تلاش  هستند تا 
فیلم را برای حضور در جشنواره فیلم فجر آماده 
کنند. »درخونگاه« فیلمی پربازیگر است و قصه 
آن اواخر دهه شصت می گذرد. سیاوش اسعدی 
پیش از این فیلم های »جیب بر خیابان جنوبی« 
و »حوالــی اتوبان« را کارگردانی کرده اســت و 
براساس شنیده ها در فیلم »درخونگاه« از ترکیب 
جذابی برای بازیگران بهره برده که می تواند یکی 

از گزینه های پرفروش سال آینده باشد.
اوایل آذرماه امیــن حیایی حین ضبط یکی از 
سکانس های فیلم به دلیل سقوط از سقف وانت 
مچ پایش پیچ خورد و پس از استراحتی کوتاه با 
تدبیر سیاوش اسعدی به جمع بازیگران برگشت. 

l سراسر شب )فرزاد موتمن(
»سراسر شب« جدیدترین فیلم فرزاد موتمن پس 
از »آخرین بار کی سحر را دیدی؟« با بازی الناز 
شاکردوســت و امیر جعفری است. فیلمبرداری 
ایــن فیلم ســینمایی بــه تهیه کنندگی جواد 
نوروزبیگی از پنجشــنبه 1۳ مهرماه 1۳۹6 در 
تهران و در یک کافی شاپ آغاز شد. فیلمبرداری 
به طور کامل در تهران انجام شده است. بازیگران: 
الناز شاکردوست، امیر جعفری، افسانه چهره آزاد، 
ســینا حجازی، آزاده صمدی، مهدی سلطانی. 
»سراسر شــب« به نویسندگی مشترک زامیاد 
سعدوندیان و فرزاد موتمن یک درام معاصراست. 
در خلاصه داستان فیلم آمده است: مهتاب برای 

یافتن ردی از داود مرادی که آخرین فرد مرتبط 
با خواهرش مریم، پیش از خواب طولانی مدتش 
بوده به محل زندگی داود می رود تا پاسخی برای 

سوالاتش پیدا کند ...

l ســال دوم دانشــکده من )رســول 
صدرعاملی(

مصطفی خرقــه پوش مشــغول تدوین فیلم 
ســینمایی »ســال دوم دانشــکده مــن« به 
کارگردانی رســول صدرعاملی و تهیه کنندگی 
مسعود ردایی است. بخش هایی از فیلمبرداری 
این فیلم در اصفهان انجام شــده است. اولین 
نمایش »ســال دوم دانشــکده من« در سی و 
ششمین جشنواره فیلم فجر خواهد بود. علی 
مصفا، بابک حمیدیان، شقایق فراهانی، ویشکا 
آسایش، افشین هاشمی، پدرام شریفی، نیلوفر 
خوش خلق، شــیوا خســرومهر، مریم بوبانی 
بازیگران این فیلم ســینمایی هســتند که از 
این بین آســایش و هاشمی به تازگی به پروژه 
پیوســته اند. به جز بازیگران نامبرده، ۲۲ نفر از 
چهره های شناخته نشده نیز در این فیلم برای 
اولیــن بار به ایفای نقش می پردازند که در این 
میان ســه نفر جزو بازیگران اصلی و مابقی در 
نقش های فرعــی مقابل دوربین خواهند رفت. 
این ۲۲ نفر از میان ۹00 نفر و پس از پشت سر 
گذاشتن مراحل تست و تمرینات بازیگری برای 

حضور در این فیلم انتخاب شده اند.

l سرو زیر آب )محمدعلی باشه آهنگر(
پس از »ملکه«، فیلم سینمایی »سرو زیر آب« 
جدیدترین ساخته محمدعلی باشه آهنگر است 

که مراحل پایانی تولید را ســپری می کند. در 
خلاصه داســتان »سرو زیر آب « که فیلمنامه 
آن توسط محمد علی باشه آهنگر و حامد باشه 
آهنگر نوشته شده، آمده است: راز جهانبخش 
کرامت فاش می شــود؟ این راز خواب چیستا، 
ماهــرو، گودرز، بهــرام، جهانگیر و ســرگرد 
پوشــیاس را آشــفته خواهد کرد. جهانبخش 
بــرای اثبات بی گناهیش و بازگشــت آرامش 
سفربلندی را آغاز می کند؛ سفری که پایانش 
زندگی بســیاری از آنها را تغییر می دهد. در 
این فیلم بابک حمیدیان، مسعود رایگان، رضا 
بهبودی، مینا ساداتی، همایون ارشادی، مهتاب 
نصیر پور، هومن برق نورد، ســتاره اسکندری، 
شهرام حقیقت دوســت، فرخ نعمتی، هادی 
قمیشی، سیاوش چراغی پور، حسن نجاریان، 
حســین فــلاح و امیر دلفانی نقــش آفرینی 

می کنند.

l شعله ور )حمید نعمت الله(
فیلم سینمایی »شعله ور« به کارگردانی حمید 
نعمت الله و تهیه کنندگی محمدرضا شفیعی برای 
نخســتین بار در جشنواره فیلم فجر به نمایش 
درمی آید. امین حیایی، دارا حیایی، زری حاتمی، 
پانته آ مهدی نیا، مژگان صابری و بهمن پرورش به 
همراه چندین هنرور بازیگران این فیلم سینمایی 
هستند. فیلمنامه »شعله ور« به طور مشترک 
توســط هادی مقدم دوست و حمید نعمت اله 
به نگارش درآمده است. این فیلم داستان زندگی 
مــردی را روایت می کند که احســاس می کند 
»عددی نشــده« اســت و این احساس او همه 

زندگی اش را تحت تاثیر قرار می دهد.

فروش )تومان( نام فیلم  

 20,950,000,000 نهنگ عنبر 2: سلکشن رویا 1

19,780,000,000 گشت 2 ۲

 16,290,000,000 خوب بد جلف ۳

 10,781,000,000 اکسیدان ۴

 9,125,000,000 ساعت 5 عصر ۵

 4,930,000,000 رگ خواب 6

 4,770,000,000 زرد 7

 4,636,000,000 خالتور 8

4,320,000,000 ماجرای نیمروز ۹

 3,912,000,000 خفه گی 10

 2,815,000,000 خانه دختر 11

 2,806,000,000 زیر سقف دودی 1۲

 2,640,000,000 نگار 1۳

 2,630,000,000 سارا و آیدا 1۴

 2,320,000,000 قهرمانان کوچک 1۵

 2,021,000,000 برادرم خسرو 16

 2,011,000,000 سه بیگانه 17

 1,980,000,000 ملی و راه های نرفته اش 18

 1,629,000,000 ثبت با سند برابر است 1۹

 1,530,000,000 آباجان ۲0

10 فیلم پرفروش روی پرده سینماهای ایران
تا پایان روز جمعه 17 آذر 1396

فروش )تومان( هفته نام فیلم  

 4,772,142,000 ۹ زرد 1

 4,636,300,000 ۵ خالتور ۲

3,899,940,000 7 خفه گی ۳

 2,821,034,000 8 خانه دختر ۴

 2,320,098,000 ۹ قهرمانان کوچک ۵

 1,629,200,000 ۲ ثبت با سند برابر است 6

 1,341,600,000 ۲ قاتل اهلی 7

 1,019,800,000 1 آینه بغل )۴ روز اکران( 8

302,500,000 ۲ آذر ۹

211,720,000 ۲ صفر تا سکو 10

20 فیلم پرفروش سال 1396 سینماهای ایران

کمتر از دو ماه دیگر به آغاز جشنواره سی و ششم فیلم فجر باقی 
مانده است. در میان آثار تولیدی سال جاری، نام بیش از 25 فیلمساز 
به چشم می خورد که با توجه به سابقه و تجربه شان، می شود امیدوار 
بود که اثرشان می تواند گرمابخش جشنواره سی و ششم باشد. در 
بخش دوم این گزارش، به ترتیب حروف الفبا مروری گذرا داریم به 
چگونگی تولید 7 فیلم که اتفاقا می توانند از مدعیان جدی بخش 

اصلی جشنواره باشند
مهسا تیموری

l  نویسنده و کارگردان: مسعود کیمیایی
l  بازیگران: پرویز پرستویی، امیر جدیدی، 

پرویز پورحسینی، پولاد کیمیایی، پگاه آهنگرانی، 
حمیدرضا آذرنگ، حمیدرضا افشار و ... 

l خلاصه داستان: دکتر جلال سروش )پرویز 

پرستویی( کارآفرین موفق بخش خصوصی تصمیم 
به افشای خیانت های شرکت پیسارو که مافیای 
قدرت و ثروت است می گیرد. سیاوش )امیر جدیدی( 
فرزندخوانده سروش و نه تنها مورداعتمادترین فرد 
نزد سروش بلکه دلبسته مهتاب )پگاه آهنگرانی( 

با  عاطفی  رابطه  مهتاب  اما  او هم هست؛  دختر 
بهمن )پولاد کیمیایی( خواننده پاپ دارد. تعطیلی 
و  سروش  اقتصادی  اختلافات  دامنه  کنسرت ها 
شرکت پیسارو تاوانی دارد که نه فقط اطرافیانش 

بلکه همه مردم باید آن را بپردازند و ...

قاتل اهلی
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نگاهی به فیلم »قاتل اهلی«  از منظر شخصیت و منطق روایی

»زوم بک« به جلو!

نقد  هفته

جدول فروش
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اقتصاد
و  شهرداری  عهده  به  مورد  این  در  تصمیم 
بررسی کارشناسانه  باید  است.  شورای شهر 
انجام  سابیر  مالی  وضعیت  مورد  در  دقیقی 
شود. ما قبلا در شورای کمیته حمایت قضایی 

از سرمایه گذاری پیشنهاد دادیم که به  سابیر 
اجازه کار داده شود آن زمان سابیر شرایط 
ما را  نپذیرفت. الان سابیر حاضر است آن 
شرایط را بپذیرد. بد نیست شورا فرصت دیگر  

به سابیر بدهد اگر توانست کار کند که ادامه 
دهند و اگر نتوانست قرارداد را فسخ و سابیر 

را خلع ید کند.

حاجی رضا شاکرمی )دادستان کرج( :  بد نیست شورا به سابیر فرصت دوباره بدهد

با سابیر یا بی سابیر
حرکت قطار شهری کرج؛ 

شايد وقتی ديگر

آخرین لحظات تصمیم گیری در مورد تداوم یا قطع همکاری سابیر فرا رسیده است. نظر ارکان تصمیم گیری در این زمینه را جویا شدیم. صرفه و صلاح مردم در چیست؟ »ادامه همکاری یا 
خلع ید سابیر؟«  این سؤال مشترکی بود که »دنیای هوادار« با مدیران شهری البرز مطرح کرد و نظر آنها را پیش از برگزاری جلسه تصمیم گیری برای سرنوشت همکاری با سابیر خواست. 
اگر بخواهیم جمع بندی در خصوص این نظرات داشته باشیم، می توان گفت: » با وجود اینکه برخی اعضای شورای شهر چندان مشتاق به همکاری با شرکت سابیر نیستند و عدم پایبندی آن 

در آینده نگران هستند، اما در شرایط موجود سابیر مجری پروژه قطار شهری است، اگر روی حرف خود بماند«! 
تیلدا  حسینی

مهدی حاجی قاسمی )عضو شورای شهر کرج(

 همه نگران هستیم!
سابیر ســوابق اعتماد برانگیزی برای اعضای شورا 
ندارد و همه ما نگرانیم. سابیر باید اعتمادسازی کند 
و اعتماد شهر را بدســت بیاورد. ما منافع شهر را 

دنبال می کنیم. اگر سابیر بتواند مطالبات را پیش ببرد ما حرفی نداریم. مگر اینکه 
نتواند به قول و قرارهای خود عمل کند. یعنی آن پیش شــرط »اعتمادسازی« 

وجود دارد.

محمد نبیونی )رئیس شورای شهر کرج(

باید ابتدا راه های تأمین مالی مشخص 
شود

در مورد شرکت سابیر نظر تخصصی 
نمی توانم ارائه کنم ولی فضای عمومی 

در شــورای شهر مخالف با ادامه کار سابیر است. چون سابیر را به 
اندازه کافی برای این کار توانمند نمی دانند. با وجود این که قطار 
شهری در اولویت پارلمان شهری است اما ترجیح می دهیم مباحث 
مالی و تأمین بودجه طی جلســه ای کارشناسی با حضور شهردار 

طرح موضوع شود تا راهکار مناسبی در این مورد اتخاذ شود.

فرج الله ایلیات )عضو شورای شهر کرج(

همکاری با سابیر به ضرر مردم است
طبق تصمیم استانی که با تجمیع نظرات اعضای 
شورای شهر،  نمایندگان مجلس، امام جمعه محترم 
و استاندار البرز گرفته شده بود، در آن مقطع ادامه 

همکاری با سابیر وجود نداشت چون توان مالی این کار را نداشت. امروز باید بررسی 
شود که آیا  تأمین مالی جدیدی تعریف کرده؟ اتفاق خاصی افتاده که بخواهیم از 
آن موضع عدول کنیم. اگر همان موضع باشد ادامه همکاری با سابیر به ضرر مردم 

است. در قبال تعهدات و منابع مالی فرقی ندارد چه شرکتی کار را به عهده بگیرد. 

سارا دشتگرد )عضو شورای شهر کرج(

به اکثریت آرا اعتماد می کنم 
من در جلســات مربوطه سابیر نبودم و نمی دانم 
طی این سال ها ســابیر چه اقداماتی انجام داده 
اســت. قرار بود طی ســه ســال این پروژه را به 

نتیجه برساند ولی الان ده سال طول کشیده است. با توجه به جلسه اخیر در 
استانداری البرز تصورم این است که سابیر قادر به ادامه همکاری نیست. چون 
از جزئیات طرح اطلاع ندارم به رأی دوستانی که در شورای شهر نسبت به این 
موضوع مشرف هستند احترام می گذارم و به اکثریت آرا به آنان رأی می دهم.    

اصغر نصیری )شهردار کرج(

سابیر می ماند، درصورت تأمین 
مالی

شــورای چهارم مصوب کرد که سابیر 
بماند و شــهردار ســابق هم ابلاغ کرد 

که سابیر بماند. طبق مجموعه جلساتی که با اعضای کمیسیون های 
مختلف شورای شهر و معاونت عمرانی استانداری داشتیم با توجه به 
مصوبات قبلی و قانونی که ابلاغ شــده ادامه همکاری در این زمینه 
مشکلی نســیت. فقط بحث تأمین منابع مالی مطرح است که این 
پروژه آغاز و در یک زمان دو ساله فاز یک قطار شهری به اتمام برسد.

غدیر مهدوی کلیشمی )عضو شورای شهر کرج(

بهتر است اول فاینانس فراهم شود
 به نظر من بهتر است ابتدا منابع مالی این کار از طریق 
فاینانس فراهم شود. سیزده سال است که به دلیل 
تصمیم گیری های غلط و اعتماد به شرکتی ناکارآمد 

که کارآمدی در ذاتش ندارد، بسیاری از فرصت ها را از دست داده ایم. اجرای هرچه 
سریعتر این پروژه برای مردم اهمیت دارد و به همین خاطراست که یکی از اولویت 

های شورای پنجم است.

احد رسولی )عضو شورای شهر کرج(

ادامه همکاری با سابیر به مصلحت است
تا زمانی که مستندات دقیقی از این موضوع تهیه 
نشــود و بر اســاس آن مطالعات به یک ارزیابی 
نرســیم، نمی توانیم در مورد رفتن یا ماندن یک 

پیمانکار اظهار نظر کنیم. طبق مطالعات انجام شده ادامه همکاری با سابیر به 
مصلحت است. به همین دلیل باید واقع بینانه با این قضیه برخور کنیم. نباید 
مسائل مالی را با موضوع ادامه همکاری قاطی نکنیم. رویکرد ما این است که از 

خدمات مالی فاینانس بهره لازم را ببریم.

منصور وحیدی )عضو شورای شهر کرج(

سابیر باید برود! 
این تصمیمی اســت که باید بر اساس عقلانیت 
جمعی گرفته شود. از آنجایی که قبلا چندین بار 
به این شرکت شانس داده شده من موافق ادامه 

همکاری نیستم و معتقدم باید راهکارهایی تبیین کرد که در نبود سابیر منافع 
مردم تأمین شود. حقوق مردم در این زمینه پایمال شده است، چون سابیر به 

تکالیف خود عمل نکرده است. نگاه من این است که سابیر برود.

عباس زارع )عضو شورای شهر کرج(

شهردار باید تصمیم بگیرد
فکر می کنم ایــن موضوع چنــدان ارتباطی با ما 
به عنوان اعضای شــورا ندارد چــون ما کار اجرایی 
نمی کنیم. شهردار محترم باید این مورد را بررسی 

کند و تمام مــوارد را از نظر فنی، حقوقی و مالی مورد ارزیابی قرار داده و بهترین 
تصمیم را بگیرد و دلایل خود را برای این تصمیم به شــورا اعلام کند. اگر دلایل 
متقن و صحیح باشد قطعا مورد حمایت شورا قرار قرار می گیرد. معتقدم باید صرفه و 
صلاح شهر رعایت شود که در قالب بررسی هیئت فنی و حقوقی استخراج  می شود.

فریده بزنی بیرانوند )عضو شورای شهر کرج(

سابیر برود بهتر است!
در مورد ســابیر مطالعــات فراوانی صورت گرفته 
است. از آنجایی که سابیر نسبت به عقد قراردادها 
و تعهدات مالی خویش نتوانسته انجام وظیفه کند. 

با توجه به صلاحدید اعضای شورای شهر و مطالبات مردم صلاح در  این است 
که سابیر برود ، بهتر است. امیدوارم با تصمیم درست اعضای شورای شهر هرچه 

سریعتر مشکل قطار شهری در کرج مرتفع شود.

رحیم خستو )عضو شورای شهر کرج(

باید ابتدا راه های تأمین مالی مشخص شود
من به نظر کارشناسان احترام می گذارم چون در 
این حوزه فعال نیستم نمی توانم نظر خاصی بدهم. 
فکر می کنم شهردار محترم باید با یک تیم حرفه ای 

جلسه ای داشته باشــند و منافع و ضررهای ادامه همکاری یا قطع همکاری را 
بررسی کرده و نظر کارشناســی ارائه دهند. من به آن نظر کارشناسی احترام 

می گذارم. 

خلیلی اردکانی )عضو شورای شهر کرج(

سابیر بماند اما مشروط
در جلسه ای که با حضور مشاورین صورت گرفت، 
حســن و عیب کار در فازهای مختلف مشخص و 
مقرر شد هر تعهدی قرار است بسته شود، عملکرد 

هم مشخص شود که این پروسه طولانی نشود. هر کس هم از این موضوع تخطی 
کند باید با آن برخورد شــود. طبق این جمع بندی و ارزیابی صورت گرفته به 

شرطی که به تعهداتش عمل کند همین شرکت )سابیر( فعلا بماند.

حسین محمدی )عضو شورای شهر کرج(

شاید کارفرما هم کوتاهی کرده!
در طــول اجرای این پــروژه دو عامــل کارفرما 
)شــهرداری و دولت( و پیمانکار) ســابیر( دخیل 
هستند. باید بررسی کرد قصور کجا و از کدام سمت 

رخ داده است. شاید کارفرما هم تعلل کرده! نباید همه تقصیرات را گردن پیمانکار 
بیندازیم بلکه باید طی نشستی کارشناسانه نقاط ضعف و قدرت مشخص تا بعد 

از را بررسی و تحلیل ان شاء الله با اجماع نظر متخصصین تصمیم گیری شود. 

اکبر سلیم نژاد )عضو شورای شهر کرج(

مخالف این نوع همکاری هستم
نظر من هم همان نظری است که آقای وحیدی 
اعلام کردند. اگر چارچوب های قانونی را در نظر 
بگیرند و ســرمایه گذاری خوبــی در این زمینه 

داشته باشند، حرفی نیست ولی اگر قرار باشد دوباره به دلیل مسائل مالی یا 
غیــره ملت را معطل کنند و پروژه زمین بماند، نه مخالف این نوع همکاری 

هستیم..

کرج در هفته ای که گذشت:

ضربان نبض شهر 
تندتر می زند

l قدم زدن در پستی بلندی های کرج 
سومین هفته از طرح »بهبود نگهداشت شهر« 
ارتقای  مشارکت مردم در مدیریت  با هدف 
شهر به ویژه در مقیاس محلات سپری شد. 
جمعه قبل منطقه شش شهرداری کرج میزبان 
نیروهای عمرانی و خدمات شهرداری بود که 
تمام قوا آمده بودند تا کوچه پس کوچه های 
محل بار دیگر با عطر اقدامات جهادی دهه 60 

معطر شود. 
چندی پیش »اصغر نصیری« شهردار محترم 
کلانشهر کرج در اولین نشستی که با اصحاب 
رسانه داشت، مشارکت جویی و مشارکت پذیری 
مردم در مدیریت منطقه را یکی از اولویت های 
اساسی مدیریت شهری عنوان و تصریح کرده 
بود: یکی از مهمترین اقدامات ما در راستای 
رسیدن به این هدف جمع بندی ایده های مردم 
در ابعاد و سطوح مختلف است تا بتوانیم به عمق 
مطالبات به حق مردم پی ببریم؛ وگرنه ممکن 
است همه اقدامات ما به دلیل عدم همراستایی 
با مطالبات به حق مردم سبب شود مردم روز 

به روز حس تعلق به شهر را از دست بدهند. 
و  تمیز  قوه  عنوان  به  رسانه  اصحاب  از  وی 
بود  افکار عمومی درخواست کرده  تشخیص 
با حضور خود در این طرح و انعکاس اقدامات 
انجام شده و دریافت بازخوردها و نقطه نظرات 
مردم مدیریت شهری را در رسیدن به این هدف 

یاری دهند. 
بستر  ایجاد  و  محلات  توسعه  اسناد  تهیه 
انجام  در  کمک  بر  علاوه  مردمی  مشارکت 
موفقیت آمیز این طرح  سبب خواهد شد در 
طولانی مدت محلات جایگاه ارزشمندی بدست 
آوردند تا با استفاده از سازمانهای مردم نهاد و 
معتمدین محلات، مدیریت شهری بخشی از 

وظایف ذاتی خود را به مردم تفویض کند تا 
با اجماع عقل و زیر نظر مدیریت شهری محله 
خویش را به بهترین نحو ممکن مدیریت کنند. 
البته لازم است مدیریت شهری نیز سرانه های 
هفتگانه، منابع مالی و بسترهای لازم را برای 
آن فراهم کند تا علاوه بر ایجاد پیوندی عمیق 
بین مردم و مدیریت شهری »محله محوری« و 
اعتماد به مردم بار دیگر در این کلانشهر رقم 

بخورد. 

l من کرج را دوست دارم، شما چطور؟
»من کرج را دوست دارم« نام کمپینی است 
که به همت شورای شهر کرج از هفته قبل 
تشکیل شد. در این کمپین قرار است همه 
همدل و همگام، همسو با هم فکر کنیم که 
چه قدر شهرمان را دوست داریم؟ برای این 
دوست داشتن چه قدر حاضریم وقت، انرژی و 
سرمایه بگذاریم تا شهرمان شهری باشد بهتر 
از آنچه که امروز هست. به سؤالات زیادی در 
می توان  حتی  داد.  پاسخ  می توان  مورد  این 
سؤالات زیادتری را در ذهن طرح کرد با این 
هدف که پیوند قلبی عمیق تری بین شهر و 
مردم شهر ایجاد شود. وقتی گره های عاطفی 
شود،  برقرار  شهروند  و  شهر  بین  محکمی 
اگر آسان نشود دیگر آنچنان  مدیریت شهر 

مشکل نخواهد بود. 

l چه خبر از پروژه های عمرانی کلانشهر 
کرج؟

جلسات  از  بعد  کرج  شهری  قطار  یکسو  از 
مرحله  به  متخصصین  با  کارشناسانه  متعدد 
تصمیم گیری نهایی رسیده و وضعیت سابیر در 

این هفته تعیین تکلیف می شود.

 از سویی دیگر  استاندار البرز و مدیران شهری 
شمالی  کنارگذر  طرح  از  که  بازدیدی  طی 
وجود  با  را  آن  فیزیکی  پیشرفت  داشته اند 
همه مشکلات و مضیقه های مالی ۲8 درصد 
اعلام کرده اند. شاید کمی جای امیدواری باشد 
اگر مذاکرات مختلف بر سر فاینانس  و تأمین 
بودجه های مالی این پروژه ها به نتیجه مطلوب 

برسد.  
از حمایت همه  بازدید  این  البرز در  استاندار 
جانبه دولت و معاونت عمرانی در بحث مالی، 
تملک اراضی و ایجاد دسترسی ها سخن گفته 
و چشم انداز خوبی برای این طرح ملی در نظر 
گرفته است و افق اجرایی این طرح عظیم را تا 

سال ۹8 اعلام کرده  است.
همچنین طرح عمرانی تعریض حاشیه اتوبان 
با  فردیس،  پل  تا  پل کلاک  کرج، حدفاصل 
حضور شهردار کرج  و جمعی از مسئولین ارشد 
مدیریت شهری و اعضای شورای شهر با هدف 
کاهش ترافیک ورودی شهر مورد بهره برداری 

قرار گرفت.

مسیر  در  بودجه  تأمین  دست  انداز   l
اجرایی شدن پروژه های عمرانی

است  سخت  دورانی  از  گذار  حال  در  ایران 
تمام  در  آن  اقتصادی  نامساعد  وضعیت  که 
برنامه ها و ارکان نظام خود را نشان داده است و 
شهرداری نیز از این مقوله جدا نیست. مهاجرت  
روستاییان به شهر از یکسو و عدم وجود شرایط 
سویی  از  آنها  اسکان  برای  مناسب  بستر  و 
دیگر سبب شده علاوه بر بار همیشگی که بر 
شانه های فرسوده کلانشهری مثل کرج حس 
می شد، بار سکونتگاههای غیرمجاز نیز اضافه 
تا  داده  به دست هم  اینها دست  شود. همه 

چهره شهر از آن شهر ایده آل فاصله بگیرد. 
مدیران ارشد شهری همزمان باید هم بودجه ای 
و  بافتهای فرسوده  نوسازی  و  برای مرمت  را 
سکونتگاههای غیرمجاز اختصاص دهند و هم 
بودجه های کلانی را صرف تکمیل پروژه های 

نیمه تمام عمرانی کنند. 
اعضای  و  شهری  مدیریت  ارشد  مدیران  لذا 
آن  بر  تخصصی  نشستی  در  شهر  پارلمان 
شدند تا برای ایجاد مأمنی امن برای ورود و 
ظهور سرمایه گذران فضایی فراهم کنند تا با 
تجمیع سرمایه گذاران شرکتی تأسیس شود و 
تسهیلاتی برای آنان فراهم شود که این سرمایه 
به صورت متمرکز، طبق برنامه و شاخصی هایی 
شفاف مورد استفاده قرار گیرد. البته در این 
و  گذاران  سرمایه  از  تخصصی  نشست های 
فاینانسرهای خارجی نیز دعوت به عمل آمده 
بود که در این هفته پس از بررسی، رصد و 
پایش های لازم نتیجه در شورای شهر مطرح 

و مورد ارزیابی قرار خواهد گرفت. 
  

l سؤالی که این روزها همه می پرسند
سؤالی که این روزها همه مردم شهر کرج و 
البرزنشینان می پرسند این است که آیا مدیران 
و مسئولان استان البرز و کلانشهر کرج بالاخره 
می توانند فاصله بین وعده و عمل را پر کنند؟ 
آیا گره کور قطار شهری کرج به دست آنان باز 
خواهد شد؟ تعادل بین پروژه های عظیم عمرانی 
و بافتهای فرسوده و سکونتگاههای غیرمجاز که 
چهره شهر را دو قطبی کرده است، روزی برقرار 
خواهد شد؟ و بالاخره در یک کلام آیا آنان کرج 
را با همه مشکلات و نقایص آن دوست خواهند 
داشت همانقدر که باغبان پیر این شهر اولین 

درختی که کاشته بود را دوست داشت!

آنچه می خوانید ماحصل کندوکاو یک هفته ای در شهریست که دوست داریم. شهری که فارغ 
از بومی یا مهاجر بودن در آن زیسته ایم، از هوایش تنفس کرده ایم، صبح را با اولین شفق سرزده 
از قله های همیشه جاودان البرز آغاز کرده ایم و همزمان با افق البرز تا انتهای شب، در دامن آن 
آرمیده ایم. کلانشهری که فارغ از همه حرف و حدیث ها، نواقص و کمبودها همچنان پابرجاست و ما 

را در آغوش پر مهر خود امنیتی دوباره و چندباره بخشیده است. 

تنها راه جلوگیری از رانت، جریان 
آزاد اطلاعات است

قائم مقام شهردار کرج تصریح 
و  اطلاعات  آزاد  جریان  کرد: 
و  طرح ها  همه  شفاف سازی 
برنامه ها، رویکرد جدی و اساسی 
ما در مدیریت شهری کرج است.
محمدکریم شفیعی با تأکید بر 
عدم  و  پنهان کاری  با  که  این 
شفافیت در امور، اعتماد مردم 
افزود:  کرد،  نخواهیم  جلب  را 
درخواست ما از همه بخش ها و مجموعه ها، ارائه اطلاعات کامل 
و دقیق به شهروندان است. شفیعی گفت: همه شهروندان باید 
امکان دسترسی و آگاهی نسبت به طرح های تفصیلی را داشته 
باشند و بتوانند از درون خانه های خود موقعیت پرونده های 
از  جلوگیری  راه  تنها  افزود:  وی  کنند.  رصد  را  ملکی شان 

رانت های اطلاعاتی و اقتصادی، شفاف سازی است.
قائم مقام شهردار کرج تصریح کرد: دغدغه ای در خصوص ارائه 
اطلاعات کامل و برنامه های در نظر گرفته شده برای هیچ یک 
از حوزه های مدیریت شهری کرج وجود ندارد و ما نقطه پنهان 
و مخفی از مردم نداریم. این مسئول، شفاف سازی اطلاعات 
را به خصوص در مشارکت گرفتن از بخش خصوصی مؤثر 
دانست و بیان داشت: برپایی همایش جذب سرمایه گذار برای 
طرح های شهری در هفته آتی، فرصت بسیار خوبی برای ارائه 
اطلاعات شفاف و کامل به سرمایه گذاران و جلب اعتماد آنان 

برای مشارکت در اجرای طرح های مدیریت شهری است.
شفیعی اذعان داشت: ضروری است اطلاعات همه طرح های قابل 
سرمایه گذاری، با شفافیت کامل در اختیار این افراد قرار گیرد تا 

با اشراف کامل به امور، مناسب ترین بازخورد را به دست آوریم. 

راه اندازی اتوبوس های تندرو در کرج، 
مشارکت بخش خصوصی را می طلبد

مدیر پروژه سامانه اتوبوس تندرو شهرداری کرج با بیان اینکه 
مطالعات و طرح توجیه اقتصادی راه اندازی این سامانه به اتمام 
در   BRT اتوبوس های است، گفت: محور حرکت  رسیده 
کرج از پایانه شهید سلطانی تا میدان شهید بهشتی کمالشهر 
می باشد و مشارکت بخش خصوصی در پیشبرد این طرح با 

هزینه 1۴0 میلیارد تومانی بسیار ضروری است.
خشایار ملکان بیان کرد: طی بررسی های صورت گرفته طول 
محور سامانه اتوبوس های تندرو در کرج 18 کیلومتر می باشد 
که برای آن ۲۳ ایستگاه و سه پایانه در نظر گرفته شده است. 
ملکان یادآور شد: راه اندازی این طرح نیازمند خرید و استفاده 
از 60 تا 100 دستگاه اتوبوس 18متری است که برآورد هزینه 
اولیه آن توسط مشاور مربوطه 1۴0 میلیارد تومان می باشد. از 
این اعتبار 100 میلیارد تومان به خرید اتوبوس و ۴0 میلیارد 
تومان به احداث پایانه، خطوط و ایستگاه تخصیص پیدا می کند.

با حضور قائم مقام و مدیرکل حوزه شهردار
عطایی رئیس سازمان سیما، منظر 

و فضای سبز شهری کرج شد

با حضور، قائم مقام شهردار کرج، رئیس سازمان سیما، منظر و 
فضای سبز شهرداری کرج، تودیع و معارفه شد. 

طی مراسمی با حضور محمد کریم شفیعی قائم مقام، عباس 
محسنی مدیرکل حوزه شهردار کرج،رسول خسرو زاده مدیر 
کل بازرسی و دیگر نمایندگان شهرداری این کلانشهر، حسین 
عطایی به عنوان سرپرست سازمان سیما، منظر و فضای سبز 

شهری شهرداری کرج معرفی شد.
زین  رضا  محمد  زحمات  از  تکریم  جلسه، ضمن  این  طی 
العابدینی، رئیس سابق سازمان سیما، منظر و فضای سبز 
شهری شهرداری کرج با ابلاغ حکمی از سوی شهردار،  عطایی 

به عنوان رئیس سازمان منصوب شد.
گفتنی است، عطایی یکی از مدیران با تجربه مدیریت شهری 
دوره گذشته است که با عملکرد خوب خود در گذشته در جمع 

مدیران شهر کرج با کسب مسئولیت جدید ماندگار شد.

تلاش روزانه 1707 نیروی رفت و 
روب و حمل زباله در کرج

 
معاون خدمات شهری شهرداری کرج، تعداد نیروهای خدمات 
شهری در حوزه های رفت و روب و جمع آوری زباله را یک 
هزار و 707 نفر عنوان کرد که به طور مرتب نسبت به پاکسازی 

شهر اقدام می کنند. 
حسن مدیرروستا گفت: تعداد 1۳0۵ نفر روزانه در عملیات 
رفت و روب مشارکت می کنند و ۴0۲ نفر جمع آوری و حمل 

زباله را به عهده دارند.
بکارگیری ۲۴6  با  افراد  این  این مسئول، خدمات  به گفته 

دستگاه ماشین آلات همراهی می شود.
مدیرروستا افزود: نیروهای معاونت خدمات شهری کرج در 
مناطق مختلف این کلانشهر، روزانه مساحتی بیش از ۲۴ 
مییلیون و 187 هزار و ۴68 متر مربع را پاکسازی و نظافت 

می کنند.
وی، بیان داشت: عملیات رفت و روب در سه شیفت انجام می 
گیرد که به صورت گردشی از ساعت ۴:۳0 بامداد آغاز و تا 

حدود ساعت 1۲ ادامه می یابد. 

خبرخبر
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n صاحب امتیاز و مدیرمسئول: سعید اکبرزاده

n دبیر تحریریه: مهدی تیموری
n طراح و صفحه آرا: احمد شاهوند

n قائم مقام )صاحب امتیاز و مدیرمسئول(: مهرداد تیموری

n چاپ و لیتوگرافی: گلها
n تیراژ: 10.000 نسخه - توزیع:  نشرگستر

n سردبیر: توحید وانشانی                                                                     

n  نشانی: کرج، چهارراه طالقانی، ساختمان حکیم، طبقه ۹، واحد ۹۲
n تلفن: ۳۲۲1۹8۴8 - ۳۲۲1۹1۲۳           دورنگار: ۳۲۴00۳۳۵

ارتباط مردمی

»حق با شماست«
روزنامه »دنیای هوادار« فضایی را برای شما خوانندگان 
عزیز در نظر گرفته است تا نظرات، انتقادات و مشکلات 

خود را جهت پی گیری توسط این روزنامه ارسال کنید.

راه های تماس با ما: 
 ۰26۳24۰۰۳۱8  -  ۰۹۱۰۱8۳۹844

وضعیت  مورد  در  گرفتم.  تماس  شهرداری  منطقه ۹  کرج  از 
هنگام  شهردای  خدوم  کارگران  دارم.  گله  زباله  جمع آوری 
جمع آوری زباله ها بی دقتی دارند به طوری که زباله ها از کیسه های 
زباله خارج شده و نه تنها در سبدهای زباله و فضای پیاده رو که گاه 

در امتداد خیابان پراکنده می شود.
با تشکر- اهالی خیابان قائم 

صبح های جمعه  علاه بر قطعی آب در محل با  کند و کاری در 
وسط خیابان روبرو هستیم. ای کاش علت این موضوع یا زمان 
قطعی آب از قبل اعلام شود. در ضمن این چاله ها و کند و کاری ها 

کی قرار است رفع شود؟ 
جاده ملارد - گلستان 28 

تعطیلی مترو کرج - تهران در روزهای جمعه بیشتر از حد انتظار 
شده است. لطفا این موضوع را رسیدگی کیند. طبق اطلاع سانی ها 
قرار بود تا آخر شهریور این کار اتمام یابد ولی آخرین ماه پاییز نیز 

رو به اتمام است.
علی صمدیان - رجایی شهر

در بسیاری از خیابان های اصلی شهر کرج چراغهای خیابان 
اکثرا خاموش است. همانطور که چراغ بسیاری از پارکها روزهای 
جمعه و تعطیل خاموش است. به عنوان یکی از بانوان این شهر 
خواهش می کنم در جهت حفظ امنیت بیشتر زنان جامعه در 
مورد روشنایی خیابان ها گزارشی تهیه کنید یا اطلاع رسانی کنید. 
به نمایندگی از زنانی که تا دیروقت سر کار هستند!

با اعلام قانون ممنوعیت قلیان در چایخانه ها و 
ملا عام، به نظر می رسد علاقمندان به پک زدن 
و شنیدن صدای قل قل قلیان، گویا باید برای 
همیشه استفاده از این سرگرمی به شدت مخرب 
و بدخیم را به فراموشی بسپارند که امیدواریم 

چنین شود.
با این حال اجرای این ممنوعیت بی تردید بدون 
مشکل نخواهد بود، همانگونه که شاهد بودیم 
در پی ابلاغ و اجرای قانون منع قلیان، صاحبان 
چایخانه ها و سفره خانه های سنتی در شهرهای 
مختلف دست به اعتراض زدند، تا جایی که با 
اجرای این قانون بسیاری از آنها ناگزیر از تعطیلی 

خواهند بود.
الخطاب  فصل  قانون  اینکه  به  توجه  با  اکنون 
همه امور است و همگان باید بی چون و چرا 
از آن تبعیت کنند، اما طبیعی است که برخورد 
با پدیده فراگیری چون قلیان به حساسیت هرچه 
بیشتر و استفاده از روش های حساب شده نیاز 

دارد.
بنابراین، بحث های اشتغال و افزایش بیکاری 
ناشی از این ممنوعیت یکی از جنبه های مهم 
این پدیده محسوب می شود که مسوولان ذیربط 
باید برای ان چاره ای بیاندیشند، لیکن برخورد 
صرفا قهری با این پدیده ممکن است مصرف 
قلیان را زیرزمینی کرده و امکان سواستفاده را 

برای فرصت طلبان فراهم سازد.
های  روش  کنار  در  است  لازم  حساب  این  با 
سلبی و قهری، برنامه های آموزشی و فرهنگی 
نیز بخصوص با بهره گیری از رسانه ها بکار گرفته 
شود و ضمن ارایه طرح های جایگزین، برخورد 
با این پدیده که تا حدودی جنبه اجتماعی و 
فرهنگی هم پیدا کرده است، باید به تدریج، تامل 

و آهسته آهسته صورت گیرد.

 کشف طلسم جادویی به نام تنباکو
کشف  دنیای  در  کلمب  کریستف  که  روزی 

که  به سرزمینی  دریانوردی خود  مکاشفات  و 
گرفت،  نام  »کوبا«  در جغرافیای جهان  بعدها 
را  اول وی  نگاه  اولین چیزی که در  وارد شد؛ 
مجذوب کرد دود چوبهای بسیار بلندی بود که 
امروزی  مردم آن سرزمین همانند سیگارهای 
می کشیدند و... البته رخوت و سرمستی حاصل از 
آن »کلمب« را دو چندان شیفته کرد تا »تنباکو« 

رهاورد این سفر برای بشریت باشد.
طلسمی  به  جهانگردان  سایر  همانند  نیز  وی 
دست یافته بود که ظاهر اغواکننده اش را می دید 

ولی نفرین پشت آن را هرگز!

 فراز و فرود تنباکو در گذر تاریخ
این گونه بود که توتون و تنباکو از کوبا متولد و در 
جهان فراگیر شد. اما در بیان خاستگاه قلیان بین 
علما اختلاف نظر، فراوان است. از سرخ پوستان 
ترکیه  و  ایران  و  تا مصر و هند  آمریکا گرفته 

محکوم به ابداع این سرگرمی هستند. 

 ایران بازار مستعد مصرف تنباکوی تقلبی
در زمان ما نیز قلیان مایه سرگرمی شد و شاید 
تفریح بدی هم نبود تا اینکه سر و کله تنباکوهای 
میوه ای از سوی کشورهای عربی به ایران پیدا 
دورریز  بخش  بدترین  از  که  تنباکویی  شد. 
تنباکو های معمولی با اسانس های مختلف تهیه و 
در خاورمیانه به ویژه ایران توزیع شد. این تنباکو 
با صدها عامل بیماری زا در ایران بین دختران و 
پسران جوان این همه طرفدار دارد درحالی که 
در کشورهای پیشرفته هنوز مصرف آن متداول 
ایران عادت  این دلیل که در  به  نیست؛ شاید 
داریم به جنس بدل، مواد آرایشی بی کیفیت و 

برندهای فیک و تقلبی!
بدترین بخش تراژدی قلیان آنجاست که پرده از 
راز شوم دست های پنهان برداشته می شود و رد 
بسیاری از مواد شیمیایی خطرناک از جمله بنزن، 
هروئین و انواع روانگردان در تنباکوهای میوه ای 

کشف می شود. زنگ های هشدار برای جامعه 
ایرانی سال هاست که نواخته شده اما گوش جان 
به جایی دیگر سپرده شده  و مجالی برای گفت 

و شنود نیست.

 منع قلیان و چالش های اقتصادی قلیان 
 سراها

با بسته شدن قلیان سراها و ممنوعیت عرضه 
آن در بسیاری از مراکز عمومی که از ماه های 
گذشته به دستور دادستان مرکز استان البرز آغاز 
شد؛ امرار معاش خانواده هایی که از این طریق 
کسب روزی می کردند، به خطر افتاده است آنقدر 
که در اکثر نقاط دست به تجمع زده  و حق قانونی 

خویش را از متولیان امر طلب کردند.
قلیان  صاحبان  برای  جایگزین  شغل   *

سراها
گفت  راستا  این  در 
دادستان  با  گویی  و 
عمومی و انقلاب مرکز 
استان البرز، »حاجی 
شاکرمی«  رضا 
داشتیم. وی در پاسخ 

به این سؤال که »چه راهکاری برای چایخانه ها و 
افرادی که از این طریق امرار معاش دارند، در نظر 
گرفته شده است؟« اظهار کرد: جلساتی با اتاق 
اصناف و رئیس اتحادیه آنان و اتحادیه های دیگر 
برگزار و راهکارهایی ارائه شد. همچنین  با اداره 
کل کار، تعاون و رفاه اجتماعی نیز رایزنی هایی 
صورت گرفت و مقرر شد به آنهایی که شغل 
خود را این زمینه تغییر می دهند تا مبلغ بیست 

میلیون تومان وام بدون بهره تعلق گیرد.
وی با تأکید مجدد بر اینکه ارائه و عرضه مواد 
دخانی در مکان عمومی جرم محسوب شده و 
قابل مجازات است، گفت: با توجه به  ضرر این 
مواد به سلامت مردم و جامعه دستگاه قضا هم از 
باب حقوق عامه و هم از این جهت که عملیاتی 

مجرمانه است و مسائل حاشیه ای نیز دارد، به 
ویژه برای دختران و پسران جوان پیگیر جدی 

این موضوع است.
شاکرمی با بیان اینکه طبق آسیب شناسی های 
صورت گرفته داخل بعضی از تنباکوها مواد نفتی، 
بنزن و هروئین کشف شده گفت: بر جمع آوری 
نیز جمع شان  تاکنون  تأکید داریم،  قلیان ها 
کرد  ه ایم و اجازه فعالیت هم به آنان نخواهیم داد.

 
* پرده آخر: دود قلیان نفس شهر را گرفت، 

جایی برای هوای تازه نیست
قتاوی  و  قوانین  با  ایران  تاریخ  قلیان در طول 
مختلف منع و آزاد شد. گاه این ممنوعیت قدرت 
گستردگی  آزادی  این  گاه  و  داشت  بیشتری 
وسیع تری. شاید باید از دید یک جامعه شناس 
و روانشناس به این موضوع پرداخت که چرا اصلا 
انسان به سمت دود و دخانیات جذب می شود و 
این جذبه و میل جامعه از نظر اقتصادی، سلامت 
شهری و بسیاری مسائل دیگر چه تأثیراتی در 

جامعه دارد.
بعضی  که  رسیدیم  نقطه  این  به  شد  چه 
قلیان سراها پاتوق فسق و فجور یا مرکز توزیع 
مواد مخدر بین جوانان شد؟ چه بر سر باغشهر 
کرج آمد وقتی بسیاری از باغات خشک و به 
قلیان سراها و رستوران های دنجی بدل شد که 
با سرو قلیان، به ریه های خسته این شهر دود 
دهها مواد شیمیایی و آلاینده دمید و به ذهن های 
جوانان رخوت و بی حوصلگی و دلمردگی تزریق 

شد.
که  است  چیزی  تنها  فرهنگی«  »دیپلماسی 
می توانم این گزارش را با آن ببندم و دعا کنم 
آنقدر بالغ شویم که قبل از اینکه دولت، حکومت 
و قانون برای ما خط مشی تعیین کند خودمان 
متوجه دست  اندازها و سرعت گیرهایی باشیم که 
در مسیر رشد جامعه قرار می گیرد تا به بیراهه و 

دره های هولناک سقوط نیفتیم.

مدیر کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان 
حوزه  در  البرز  موفقیت  به  اشاره  با  البرز 
فرهنگی، طی شش ماه اخیر تاکنون، گفت: 
استان البرز امسال در هفته قرآن و عترت 
آیات  عکس  جشنواره  نخستین  میزبان 

خواهد بود.
اینکه طی شش ماه  بیان  با  علی خیلدار 
اخیر در حوزه فعالیت های فرهنگی استان 
البرز موفق عمل کرده است، عنوان کرد: 
طی 6 ماه اخیر در حدود دو هزار نفر در 
در  و  اند  شده  جذب  قرآن  خفظ  رشته 
شهرستان های استان مشغول به فعالیت 

هستند.

وی همچنین بیان داشت: مباحث مربوط 
جاری  سال  در  عترت  و  قرآن  هفته  به 
تخصصی تر شده و از تمامی رشته های 
مربوط به قرآن و موضوعات فرهنگی مانند 
شعر، داستان، هنرهای نمایشی و هنرهای 
تجسمی مانند تذهیب و خوشنویسی که از 
مهم ترین هنرهای این عرصه محسوب می 

شوند نیز استفاده خواهد شد.
تلاوت،  کرد:  عنوان  نیز  درادامه  خیلدار 
به  عرصه  این  در  آواها  و  نغمه  و  حفظ 
صورت تفکیک شده برای خانم ها و آقایان 
نیز به صورت تخصصی اجرا خواهد شد که 
دستگاه های مربوطه مانند معاونت قرآن، 

برنامه ریزی های آن را انجام خواهند داد.
نوجوانان  و  نقش جوانان  بر  تاکید  با  وی 
در این عرصه نیز خاطر نشان کرد: برای 
ایجاد انگیزه در این قشر از جامعه، کارگاه 
های علمی و اموزشی هم برگزار می شود 
که در آنها بیشتر از نیروی جوان و نوجوان 

استفاده خواهد شد.
آثار هنری در حوزه قرآن و عترت شناسایی 

می شود
  مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان 
کشور،  استان  پنج  در  اینکه  بابیان  البرز 
هفته ای تحت عنوان هفته قرآن و عترت 
برگزار می شود که البرز یکی از این استان ها 

بهمن ماه  هفتم  لغایت  یکم  افزود:  است، 
سال جاری برنامه های هفته قرآن و عترت 

در استان البرز برگزار خواهد شد.
وی در ادامه، بابیان اینکه تاکنون بیش از 
شناسایی شده  البرز  در  قرآنی  شهید   ۲۴
میزبان  البرز  استان  کرد:  تصریح  است، 
آیات  عکس  جشنواره  اولین  برگزاری 
از  بیش  تاکنون  که  شود  می  محسوب 
جشنواره  این  دبیرخانه  به  اثر  هزار   ۲

ارسال شده است.
خیلدار در پایان تأکید کرد: آثار هنری در 
حوزه قرآن و عترت شناسایی و از صاحب 

اثر خریداری خواهد شد.

بوسه مرگ بر پیشانی صلح

روزهای خبرساز بیت المقدس

تیلدا  حسینی

اورشلیم نام داشت، سرزمین مقدسی که عرب به آن »بیت 
سجده گاه  که  سرزمینی  می گفت.  »قدس«  یا  المقدس« 
مؤمنین شد آنگاه که هنوز معبد و دیر و کنشتی با این شکوه 
و جلال ربوی ساخته نشده بود و اولین قبله مسلمین شد آنگاه 

که هنوز »کعبه«  قبله دلها نبود.
بیت المقدسی که ابراهیم بنا کرد و بر آن نام »بیت الله« نهاد، 
از آن زمان تا کنون شهر مقدس همه مؤمنین است، مؤمن به 
دین موسی کلیم الله، مؤمن به آرمان عیسی روح الله و مؤمن 
به رسالت مصطفی نبی الله.  ارض مقدسی به نام »ایلیا« که 
خاستگاه و آرامگاه پیامبران بسیاری شد. سرزمینی که انتخاب 
کرد طور سینا باشد و مقام کلیم الله شدن موسی را ببیند. مهد 
تولد عیسی باشد و نقطه عروج وی به عرش اله . مهد تمدن 
نوین الهی باشد که پایه گذار آن داوود نبی بود و ادامه دهنده 
آن سلیمان نبی و سرانجام این ملجأ دلها همان مرکز ثقل 
جهان باشد که محمد اشرف انبیا و اوصیاء از آن نقطه معراج را 
آغاز کرد، عرش و فرش را سیر کرد و همه تاریخ انبیاء و اوصیاء 
پیش از خود را در آن شب فرخنده دید و بر تمام آن پیام آوران 

صلح و رحمت از آدم تا پیش از خود نماز گذاشت.  
»بیت   مسلمانان،  همّت  به  فلسطین  فتح  از  پس  »ایلیا« 
المقدس« نام گرفت تا بیتی مقدس باشد برای همه ادیان. در 
طول همه این سالهای پر تنش نیز مقدس و عزیز ماند و عزیز 
و مقدس می ماند حتی اگر دیوانه ای بر مسند حکومت نیمی 
از جهان نشسته باشد و از سر جهالت آتش جنگ را بر خرمن 
مردم این سرزمین بیفکند و پرنده صلح را بر دیوارهای مقدس 
آن سر ببرد. چه باک وقتی ایمان داریم صلح چون ققنوسی از 
خاکستر همه این حوادث بال و پر می گشاید، بر تلی از هیزم و 
خاکستر جنگ و خشونت دوباره زاده شده و بار دیگر آوای صلح 
جهانی را سر خواهد داد.  چه باک اگر دیوانه ای زنجیر برید، اگر 
به اسم اعتدال و به بهانه مبارزه با افراطی گری در جغرافیای 
کشوری دست برد، به اشغالگری فرصت جولان بیشتر داد یا به 
اسم صلح همه خطوط قرمز ملیتی را نادیده گرفت و آخرین 
بوسه مرگ را بر پیشانی زخمی صلح زد. ظلم را و شب را پایانی 

است و البته شب پرستان را مجال تا سپیده دم باشد.

یادداشت

مدیر کل فرهنگ و ارشاد اسلامی البرزخبر داد

البرز، میزبان اولین 
جشنواره عکس آیات

آخرین پک ها به قلیان

مبادا صدای این قُل قُل 
زیرزمینی شود

مدیر امور بانوان اداره کل حفظ آثار و 
نشر ارزش های دفاع مقدس استان البرز 
به همراه جمعی از یادگاران هشت سال 
دفاع مقدس به دیدار مادر شهید »علی 
غفوری« رفت و از مقام صبر و استقامت 

وی تجلیل کرد.
سال 1۳۴۳  در  غفوری«  »علی  شهید 
تمام  درسش  گشود.  جهان  به  دیده 
سه  شد.  جبهه ها  راهی  که  بود  نشده 
سال در جبهه های حق علیه باطل جزو 
نیروهای مخصوص لشکر 10 سیدالشهدا 
)ع( حضور داشت تا اینکه در سن ۲1 
اسفند 1۳6۴ در  تاریخ 1۹  سالگی در 

به قلبش به  با اصابت تیر  فاو  عملیات 
آرزوی دیرینه اش رسید. پیکر مطهرش 
پس از تشییعی با شکوه، به سفارش مادر 
در قطعه ۵۳ بهشت زهرا )س( در خاک 

آرام گرفت.
مادر شهید غفوری در این دیدار اظهار 
داشت: خاطرم هست یکبار پس از دو 
ماه به خانه آمد، چون دستش تیر خورده 
بود. مدت کوتاهی که استراحت کرد از 
او خواستم دیگر به جبهه نرود، به اتاقش 
رفت و آنقدر گریه کرد تا راضی شدم. 
می گفت بدون رضایت شما و پدر، رفتن 

من ارزشی ندارد.

»شهید علی غفوری« در شب شهادت 
حضرت رقیه )س( آسمانی شد

رقیه  حضرت  شهادت  شب  افزود:  وی 
)س( رفته بودم مراسم روضه. دلم آرام 
حال  من  از  همسایه ها  نداشت.  قرار  و 
وی را جویا شدند و برای سلامتی وی 
صلوات فرستادند، دل من بی قرارتر شد. 
که  را  خوابی  همسایه ها  از  یکی  برای 
شب گذشته دیده بودم تعریف کردم. دو 
روز بعد چند نفر از دوستان علی آمدند 
درب منزل و سراغ پدر علی را گرفتند. 
حرفی داشتند که به من نگفتند. بعد از 
چندین بار رفت و آمد بار آخر با پسر 
بزرگم و چند نفر از دوستان دیگر علی 
آمدند. راجع به عملیات و زخمی شدن 
رزمندگان صحبت می کردند. گفتند علی 
هم زخمی شده و در بیمارستان است. 
من که خیلی روی بچه هایم حساسیت 

داشتم و اجازه نداده بودم آنها حتی بیمار 
شوند خیلی ناراحت شدم. پسر بزرگم مرا 
داخل اتاق برد و سعی می کرد مرا آرام 
کند و پس از چند لحظه که آرام شدم 
شهید  علی  »مامان  گفت  گوشم  کنار 
شده!«. پس از شنیدن این جمله جیغ 
بلندی کشیدم و دیگر چیزی نفهمیدم. 
آن روز و روزهای بعد اشخاص زیادی به 
منزل ما رفت و آمد می کردند، اما من 
گریه  مدام  نبودم.  خودم  حال  متوجه 

می کردم و از حال می رفتم.
مادر شهید غفوری تصریح کرد: علی از 
بچگی با بقیه خواهرها و برادرهایش فرق 
برای  خوبی  لباس های  همیشه  داشت. 
بچه هایم تهیه می کردم و آنها همیشه 
می رفت  کت  با  بودند.  لباس  خوش 
یادم  برمی گشت.  کت  بدون  و  مسجد 
بود و فصل  ابتدایی  هست کلاس دوم 

زمستان که دیدم بدون پوتین با دمپایی 
و جوراب های خیس به خانه آمد. وقتی 
گرفتم  را  تازه اش  پوتین های  سراغ 
سرش را پایین انداخت و جوابم را نداد. 
برادرش کنار گوشم گفت: »مامان، علی 
پوتین هایش را بخشید به همکلاسی اش 
و دمپایی های او را تا خانه پوشید!« وی 
بیان داشت: آنقدر تحت تأثیر این رفتار 
علی قرار گرفتم که دیگر هیچ حرفی در 
مورد این قضیه نزدم. همیشه و همه جا 

باعث افتخار من و پدرش بود.
علی مرا به »صبر« دعوت کرد

گریه  سال  یک  تا  شهادتش  از  بعد 
می کردم و بر اثر این گریه های مستمر 
بیمار و لاغر شده بودم. تا یک سال سر 
سفره برایش بشقاب می گذاشتم و غذا 
می کشیدم؛ صبح می دیدم که غذایش 
همان طور باقی مانده است. کم کم سعی 

دیگرم جلوی  بچه های  به خاطر  کردم 
آنها گریه نکنم. بعد از شهادتش زیاد به 
خوابم می آمد و همیشه سعی می کرد 

مرا آرام کند. علی قلب و روح من بود.
این مادر صبور افزود: بعد از حدود یک 
سال بی قراری، یک شب به خوابم آمد. 
روی یک بلندی ایستاده بود و از مقابل 
قرار  شهدا  تابوت های  پایین  تا  پایش 
داشت. علی با دست به تابوت ها اشاره 
مادران  که  بود  این  منظورش  می کرد. 
همه  این  و  داده اند  شهید  هم  دیگر 
بیدار  که  خواب  از  نمی کنند.  بی تابی 
شدم آرام تر شده بودم. بعد از آن کم کم 
صبرم بیشتر شد و سرم را با زندگی و 
بچه های دیگرم گرم کردم. اما همیشه 
فکر می کنم که تکه ای از قلب من جدا 
من  انتظار  در  دیگر  دنیایی  در  و  شده 

است.

پای حرف های مادر شهیدی که
 »صبر« را از پسر هدیه گرفت

سوژه روز

به یاد خبرنگارانی که خود خبرساز شدند

شهید ایل بیگی؛ مردی که
 از قافله رسانه ای ها عقب نماند

دوازده سال پیش در چنین 
ترابری  هواپیمای  روزی 
اسلامی  جمهوری  ارتش 
بی بازگشت  پروازی  ایران 
را رقم زد و ارابه نوری شد 
به  را  شهید  پیکر 1۲8  تا 
با  و  کند  بدرقه  بیکرانگی 
این حادثه  از  1۳۲ زخمی 

تلخ، خاطره غم دیگری را در تقویم ایران جاودانه کند.
که  بعدازظهر   1۴ ساعت  حدود  بود،   8۴ سال  آذرماه   1۵
اسلامی  جمهوری  ارتش  ترابری  نظامی  باری-  هواپیمای 
۹۴ مسافر از اعضای ارتش و اصحاب رسانه را برای پوشش 
بندرعباس  به  تهران  از  ولایت«  »عاشقان  رزمایش  خبری 
می برد که دست تقدیر، این عملیات را برای همیشه نیمه تمام 
گذاشت و سرنوشت دیگری برای آنان رقم زد. پس از ترک 
فرودگاه مهرآباد، خلبان با گزارش نقص فنی در موتور هواپیما 
درخواست بازگشت به فرودگاه را اعلام می کند اما در حین 
بازگشت دچار آتش سوزی شده و در اثر اصابت با ساختمان 
مسکونی 10 طبقه ای در شهرک توحید سقوط می کند. ۹۴ 
تن داخل هواپیما بودند که در دم جان سپردند و ۳۴ تن نیز از 

ساکنین ساختمان و افراد حاضر در صحنه بودند.
این حادثه یکی از تلخ ترین حوادث برای اصحاب رسانه است. 
آنان که خود عمری خبرنگار بودند و بار عاطفی این همه رنج 
خبرهای ناگوار را با بردباری تحمل و منتقل می کردند خود 
خبرساز شدند و بار این حادثه را به دوش خسته رسانه کشور 

گذاشتند.
شهید ایل بیگی؛ مردی که از قافله رسانه ای ها عقب 

نماند
شهید  تلخ   حادثه  این  افتخارآفرین  این شهدای  از  یکی   
»محمود ایل بیگی« است که اینک فرزند و برادرزاده های وی 
نیز راه وی را در عرصه خبر در استان البرز ادامه داده اند. به 
همین بهانه یادی می کنیم از این شهید رسانه و چه بهانه ای 

زیباتر از دلتنگی؟!
شهید محمود ایل بیگی با ۲۵ سال سابقه کاری در واحد مرکزی 
خبر از مدیران ارشد باشگاه خبرنگاران بود. قبل از شهادت 
مدیر دفتر خبری ایران در پاکستان بود. وی از خبرنگاران 
حوزه سیاسی بود و همواره به فراخور کارش به مأموریت های 
خبری بسیاری اعزام می شد که یکی از خطرناک ترین آنها 
اعزام به افغانستان در زمان حضور طالبان بود. »سهیلا زارع 
تیموری« همسر این شهید بزرگوار در بخشی از خاطرات خود 
یکی از مهمترین توصیه های شهید ایل بیگی به خبرنگاران 
را اینگونه عنوان کرده است: »اگر می خواهی اصحاب رسانه 
شوی، باید بدانی رسانه ای همیشه در راه رساندن و رسیدن 
است. باید برسی و بالغ شوی. بعد رسانه ای شوی. وگرنه از قافله 

رسانه ای ها عقب می مانید.«

هوش مصنوعی چیست؟)3(

از زمان توسعه رایانه دیجیتال در دهه 1۹۴0 نشان 
انجام  برای  داده شده است که کامپیوترها می توانند 
کارهای بسیار پیچیده برنامه ریزی شوند. مثلًا اثبات 

قضایای ریاضی و یا بازی شطرنج.
علیرغم پیشرفت شگرف در سرعت پردازش و ظرفیت 
قدرت  با  برنامه ای  هیچ  هنوز  رایانه ها  حافظه  بالای 
وجود  گوناگون  حوزه های  در  انسان  انعطاف پذیری 

ندارد.
عملکرد  سطح  به  برنامه ها  از  برخی  دیگر،  سوی  از 
دست  خاص  وظایف  برخی  در  متخصص  نیروهای 
یافته اند. در این میان می توان به موتورهای جستجوی 
و  هوشمند  گجت های  هوشمند،  گوشی های  رایانه، 
هوش  امروزه  کرد.  اشاره  دستخط  و  صدا  تشخیص 
مصنوعی برای انسان ها جلوۀ کاربردی تری پیدا کرده و 

جبراً مردم با آن آشنایی بیشتری پیدا نموده اند.

یادداشت

علی گرامی متین


